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سال  ششم/ شماره صد و سی و شش/ سه شنبه ۳۱  تیر ۱۳۹۹/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

  گزارش

بازگشت به عقب 
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی که برخی 
مجلسی ها بر آن اســتناد کرده اند، اعلام کرده 
»بخش اعظمی از مردم در اســتفاده از گوشت، 
مرغ و لبنیات با مشــکل روبرو هستند و میزان 
مصرف این مواد نسبت به سال های قبل کاهش 
یافته اســت«. براین اســاس، طی چنــد هفته 
گذشــته برخی نماینــدگان مجلــس اصولگرا، 
طرحی با همان رنــگ و لعاب کوپــن، اما با نام 
جدید کالابــرگ الکترونیکی مطــرح کردند و 

اگرچه بر دو فوریت آن ...
۰۲

 گزارش

فرصتی برای بازاریابی مستقیم
سه شــنبه هفتــه گذشــته، ایمــان حجتــی 
مدیرروابــط بین الملل شــهرداری اصفهان در 
گفتگــوی زنده اینســتاگرامی با اهالی رســانه 
گزارشــی از چگونگی ارتباط میــان اصفهان و 
شــهرهای خواهرخوانده اش ارائــه کرد و گفت: 
"مهم تریــن ارزش خواهرخواندگــی مبتنی بر 
روابــط انســانی و فرهنگی بین مردم دو شــهر 
اســت و در کنار آن باید به ســمت فعال کردن 
سایر ظرفیت ها پیش رفت" او ســپس با اشاره 

به اینکه...
۰۳

راه نجات اقتصاد
استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان می گوید: عقل سلیم حکم می کند،  وقتی تصمیم اشتباهی گرفته شد نباید آن را تکرار کرد.  ما در کاهش 
نرخ سود بانکی تجربه اشتباه داریم و حالا هم افزایش آن اشتباه است. چون مقداری از سپرده های بانکی آزاد و به بازارهای سرمایه، طلا، 
ارز و مسکن سوق یافته است. مرتضی سامتی تصریح می کند: اگر بتوانیم سود سپرده ها را به صفر برسانیم، هرچند جراحی دردآور است 
اما راه نجات اقتصاد ما در گروی آن خواهد بود. به نظرم نرخ سود سپرده ها یا باید صفر باشد و یا از کاهش و افزایش مدام آن جلوگیری 

شود. در حال حاضر ۷۰ درصد سپرده ها در دست ۵ درصد افراد جامعه است و این افراد در سیستم بانکی جا خشک کرده اند . . . 
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ابراهیم فیاض، جامعه شناس اصولگرا گفت: »مجلس یازدهم نماینده هیچ طبقه ای 
نیست! این مجلس از نظر طبقاتی دچار تعلیق است. این مجلس یکی از بی هویت ترین 
مجالس پس از انقلاب است و وجه اصلی هویتش شاید فقط ضدیت با دولت فعلی باشد 
وگرنه از هر طبقه ای در آن حضور دارند و هویت اجتماعی و اقتصادی خاصی ندارد. به 
لحاظ سیاسی هم بسیاری از نمایندگان ممکن است چپ تر از اصلاح طلبان باشند. یعنی 

به  شدت معترضند. اقلیتی هم در این مجلس وجود دارد که سن بالایی دارند.«

رئیس مرکز ملی پایش و بهبود فضای کسب وکار وزارت کار، از افتتاح پنجره واحد 
فیزیکی کسب و کار در چهار کلان شهر مشهد، تبریز، شیراز و اصفهان در هفته آینده 
خبر داد. علی فیروزی روز جمعه در پستی در فضای مجازی اعلام کرد: پنجره واحد 
کسب وکار هفته آینده افتتاح می شود تا در این شهرها نیز در کمتر از سه روز ثبت 
شرکت، اقدامات مالیاتی، تامین اجتماعی، روزنامه رسمی و کثیر الانتشار و نیز دفاتر 

پلمب شده انجام شود.

دانشگاه  اقتصاد  استاد  نوسان:    
اصفهان گفت: عقل سلیم حکم می کند 
که وقتی تصمیم اشتباهی گرفته شد 
ما در کاهش  تکرار کرد،  را  آن  نباید 
نرخ سود بانکی تجربه اشتباه داریم و 
حالا هم افزایش آن اشتباه است. چون 
مقداری از سپرده های بانکی آزاد و به 
مسکن  و  ارز  طلا،  سرمایه،  بازارهای 
سوق یافت هرچند که در بخش بازار 
سرمایه اندکی موجب فعال شدن این 
بتوانیم  اگر  داد:  ادامه  وی  شد.   بازار 
برسانیم،  صفر  به  را  سپرده ها  سود 
راه  اما  است  دردآور  جراحی  هرچند 
نجات اقتصاد ما در گروی آن خواهد 
بود. به نظرم نرخ سود سپرده ها یا باید 
صفر باشد و یا از کاهش و افزایش مدام 
آن جلوگیری شود. در حال حاضر ۷۰ 
درصد سپرده ها در دست ۵ درصد افراد 
جامعه است، این افراد در سیستم بانکی 
جا خشک کرده اند چون از ربح مرکب 
استفاده می کنند، یعنی اگر فردی ۱۵ 
سال پیش یک میلیارد تومان سپرده 
بانکی داشت، پس از ۱۵ سال سرمایه 
او به ۲۵ تا ۳۵ میلیارد تومان رسیده و 
از آن دریافت  الان سود ۱۵ درصدی 

می کند.
مرتضی سامتی تصریح کرد: این افراد 
مگر  نمی شود  جدا  بانکی  سیستم  از 
باشد.  صفر  سپرده ها  سود  نرخ  اینکه 
در هیچ کجای دنیا برای سپرده ها سود 
را  کار  این  ما  حالی که  در  نمی دهند، 
انجام می دهیم و اقتصاد را به نابودی 
می کشانیم چون صاحبان سرمایه های 
کلان که باید سرمایه های خود را وارد 
بانکی  تولید کنند در سیستم  بخش 
برای  دلیلی  می کنند.  سرمایه گذاری 
پرداختن سود به سپرده ها وجود ندارد 
چون این بهره ها رزق طبقات فرودست 
بانکی  بهره  نرخ  افزایش  یعنی  است 
در  که  است  غلطی  سیاست  همان 
و  تورم  موجب  و  اجرا  اخیر  دهه های 

کاهش قدرت خرید مردم شده است.
استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان متذکر 
شد: نباید از خلق پول توسط سیستم 
بانکی کشور غافل بود. با این شرایطی 
افزایش نرخ سود  با  که بانک ها دارند 
سپرده ها این بانک ها تقویت می شود. 
دشمن بالفطره اقتصاد ما سیستم بانکی 
 ۷ پول  خلق  قدرت  دارای  اما  ناتوان 
است که بنوعی در تاریخ بی نظیر است. 
این سیستم بانکی تمام اوراق مشارکت 
منتشر شده دولت را به عنوان دارایی 
نزد بانک مرکزی می گذارد و اقدام به 
خلق پول می کند که آن نیز در نهایت 
موجب تورم و یا سفته بازی در بازارهای 
سوداگری می شود. در مجموع افزایش 
سود سپرده های بانکی قدرت خلق پول 

سیستم بانکی را افزایش می دهد.
 سامتی یادآور شد: وقتی گفته می شود 
که کاهش نرخ سود سپرده ها برخی از 
واقع  در  است  کرده  آزاد  را  سپرده ها 
آیا  است.  خرد  سپرده های  به  مربوط 
مشاهده می کنید که آن ۵ درصد افراد 
باشند؟  داده  انجام  را  کار  این  جامعه 
هیچ قدرتی مگر اجبار و صفر کردن 
سود سپرده نمی تواند آنها را در سیستم 
سود  نرخ  اگر  حتی  کند  جدا  بانکی 
سپرده ۵ یا ۱۰ درصد باشد. اما کسانی 
دارند  مختصر  و  خرد  سپرده های  که 
و از آن طریق ارتزاق می کنند ممکن 
است نسبت به کاهش نرخ سود بانکی 
حساسیت نشان دهند و جهت حفظ 
ارزش، آن را وارد بازارهای دیگر کند.

افتتاح پنجره واحد کسب و کار در ۴ کلان شهراین مجلس به  شدت معترض است!
اصفهان نامه

     گزارش

راه نجات
 اقتصاد

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:علی یارمحمدیان می گوید:  تا آخر سال فقط متخصصین و 
فعالان حوزه مرتبط با نمایشگاه می توانند از نمایشگاههای اصفهان 
بازدید کنند؛ هرچند  که در این مورد استثناهایی هم وجود دارد. مدیر 
عامل شرکت نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان که به تدوین 
پروتکل های مقابله برای بازدیدکنندگان نمایشگاه تاکید دارد ادامه 
می دهد: " آخر سال ۳۷ عنوان نمایشگاهی پیش بینی شده که در 
واقع همه نمایشگاه های تخصصی هستند و از مهم ترین می توان به 
نمایشگاه صنایع چوب، صنعت برق، فولاد اصفهان، صنعت ساختمان، 
طلا، صنعت گردشگری،کامپیوتر و اتوماسیون اداری اشاره کرد". اما 
اینروزها بخش های مختلف اصفهان تحت فشار مقابله با ویروس کرونا 
پروازهای خارجی در فرودگاه  از سرگیری  اعلام  قراردارد. هرچند 
شهیدبهشتی یک نقطه امیدوارکننده بود. آنچه می خوانید مهمترین 

رویدادهایی است که درهفته گذشته براصفهان گذشت؛
 اصفهان امسال 

نمایشگاه عمومی ندارد
مدیر عامل شرکت نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان از برگزاری نمایشگاه ها 
به صورت تخصصی تا پایان امسال خبر داد. علی یارمحمدیان پیرامون برگزاری 
رویدادهای نمایشگاهی در شرایط فعلی اظهار داشت: به خاطر ازدحام مردم و 
سر پوشیده بودن نمایشگاه این احتمال وجود دارد که شاهد شیوع ویروس کرونا 
باشیم و به همین خاطر ستاد پیشگیری از کرونا دستور داده تا به صورت کامل 
نمایشگاه های عمومی در تمام استان ها تا پایان سال برگزار نشود. فقط نمایشگاه های 
تخصصی مربوط به مشاغل و کسب و کارهای مختلف با حضور متخصصان و فعالان 
حوزه مربوطه برگزار می شود. وی  ادامه داد: ما برای تک تک نمایشگاه هایی که 
برگزار می کنیم پروتکل های بهداشتی را تدوین و در نظر گرفته ایم که این پروتکل ها 

حتماً باید در پک های بسته بندی شده در اختیار مراجعان قرار گیرد.
علی یارمحمدیان افزود: همه این پروتکل ها از ابتدای امسال با هم فکری دانشگاه 
علوم پزشکی اصفهان و ستاد پیشگیری از کرونا استان تدوین شده و مجوز برگزاری 
نمایشگاه با رعایت پروتکل های بهداشتی صادر شده است، ضمن اینکه در دو 
نمایشگاهی که امسال از ابتدای تیرماه برگزار شده از دانشگاه علوم پزشکی و ستاد 
پیشگیری از کرونا در نمایشگاه مستقر هستند و به صورت لحظه ای سالن ها، غرفه ها 
و همه فرآیندهای نمایشگاهی را بررسی می کنند تا مغایر با پروتکل های بهداشتی 
نباشد که خوشبختانه هیچ موردی در دو نمایشگاه برگزار شده نداشتیم و مراجعه 

کننده ها و شرکت ها پروتکل های بهداشتی را به صورت کامل رعایت کردند. 
ازسرگیری پروازها خارجی

در فرودگاه اصفهان
نخستین پرواز دوحه - اصفهان - دوحه پس از شیوع کرونا با وقفه چهار ماهه 
در فرودگاه بین المللی شهید بهشتی اصفهان از سر گرفته شد. حسن امجدی، 
مدیرکل فرودگاه های استان اصفهان گفت: پرواز بین المللی دوحه - اصفهان - دوحه 
از پنجم اسفند پارسال بدلیل شیوع بیماری کرونا لغو شده بود اما این پرواز از جمعه 
برقرار شد و شرکت هواپیمایی "قطر ایِرویز" فعالیت خود را در فروگاه بین المللی 
اصفهان آغاز کرد و پروازها توسط هواپیمای ایرباس ۳۲۰ با ظرفیت ۱۷۰ مسافر، 
روزهای چهارشنبه و جمعه هر هفته با رعایت دستورالعمل های بهداشتی انجام 
می شود. امجدی خاطرنشان کرد: این پرواز ساعت چهار و ۳۰ دقیقه صبح با شماره 
پرواز ۴۷۰ از دوحه وارد می شود و ساعت پنج و ۳۰ دقیقه صبح با شماره پرواز 
۴۷۱، فرودگاه اصفهان را به مقصد دوحه ترک می کند. شایان ذکر است، فرودگاه 
بین المللی شهید بهشتی در شرق اصفهان برای اکثر پروازهای عبوری از فضای 

کشور نقش فرودگاه احتیاطی فرود اضطراری را دارد.
اشتغال ۱۱ هزار اصفهانی 

در صنایع تبدیلی 
۶۱۵ جواز تاسیس در صنایع تبدیلی و غذایی اصفهان صادر می شود تا ۱۱ هزار و 
۲۵۸ نفر شاغل شوند. ایجاد صنایع تبدیلی با حفظ و نگهداری محصولات کشاورزی 
امکان مصرف را طی یک سال میسر خواهد کرد. در حال حاضر ۴۱۶ واحد در 
اصفهان به بهره برداری رسیده که با ظرفیت اسمی تولید ۳ میلیون و ۱۴۰ هزار تن 
و جذب ماده خام ۴ میلیون و ۹۷۱ هزار تن زمینه اشتغال ۸ هزار و ۹۳۲ نفر را 
فراهم کرده است. تاکنون ۶۱۵ جواز تأسیس هم صادر شده که در صورت رسیدن 
به مرحله بهره برداری، ظرفیت تولید ۳ میلیون و ۴۸۰ هزار تن، جذب ۴ میلیون و 
۸۰۰ هزار تن و اشتغال ۱۱ هزار و ۲۵۸ نفر در استان فراهم می شود. از نظر رتبه 
کشوری اصفهان در جذب ماده خام رتبه دوم پس از مازندران و در ظرفیت تولید 
رتبه سوم پس از مازندران و تهران و در میزان اشتغال رتبه پنجم پس از تهران، 

گیلان، فارس و مازندران قرار دارد.
حکمرانی نوین آب

با مشارکت تمامی ذینفعان
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای اصفهان با تأکید بر مشارکت همه ذی نفعان در 
مدیریت منابع آب، گفت: با افزایش آگاهی های عمومی درباره وضعیت منابع آب 
و ایجاد ارتباط تعاملی با نخبگان ملی حکمرانی نوین آب عملی می شود. مسعود 
میر محمد صادقی در آخرین جلسه هماهنگی آیین اختتامیه دومین جشنواره 
ملی داستان آب با اشاره به پویش الف-ب- ایران، افزود: در بحث سازوکارها، 
فرهنگ سازی با هدف تأثیر و تغییر رفتار مشترکان آب جایگاه ویژه ای دارد و 
دومین جشنواره ملی داستان آب در راستای این تغییر پایدار به وضعیت مطلوب با 
گسترش دایره مخاطبان به فارسی زبانان دنیا کار خود را آغاز کرد. وی با تأکید بر 
این که فرهنگ سازی در کلیه مسائل مرتبط با آب اهمیت دارد، خاطرنشان کرد: با 
توجه به فرهنگ غنی نوشتاری کشور، زبان هنر و به ویژه ادبیات و در هم تنیدگی 
هنر با روح مردم راهکاری برای بیان مسائل و چالش های آبی است. وی با بیان 
این که نیاکان ما هنرمندی زندگی در این منطقه کم آب را داشتند، خاطر نشان 
کرد: زاینده رود زیبا و به طور کلی ماهیت آب در آثار همه هنرمندان جایگاه ویژه 
ای دارد و ابتکار و خلاقیت ایشان می تواند فرهنگ ساز میان نسل قدیم، کنونی 

و آینده باشد.

اصفهان در 
سنگر مبارزه با کرونا

مردم  از  بسیاری  برای  کوپن  اگرچه 
یادآور صف های طولانی خرید کالاهایی 
همچون برنج، روغن، قند، شکر، صابون، 
ماهی، گوشت،  تن  پنیر،   پودر شوینده، 
در  و  دهه ۶۰  طی   ... و  تخم مرغ  مرغ، 
به  توجه  با  اما  است،  جنگ  بحبوحه 
انتقاداتی که نسبت به شیوه توزیع کالاها 
نهایت  در  داشت،  وجود  سبک  این  به 
اقتصاد ایران در ابتدای دهه ۹۰ با کوپن 
حتی  و  کرد  خداحافظی  کاغذی  های 
را  آن  اقتصادی  کارشناسان  از  بسیاری 
طرحی شکست خورده توصیف کردند. 
اما تحریم ها و تنگ شدن مناسبات ایران 
با دیگر کشورها طی سال های اخیر و به 
دنبال با افزایش چشمگیر قیمت کالاهای 
اساسی، موجب شد بحث کوپن یا کالابرگ 
الکترونیکی از تابستان سال ۱۳۹۷ از سوی 
وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی مطرح 
و قرار شد که کالاهای اساسی در قالب 
وجه نقد یا کوپن الکترونیک تامین شود. 
اواخر سال ۱۳۹۷ هم کمیسیون تلفیق 
مجلس بازگشت دوباره کوپن الکترونیکی 
را تصویب کرد، اما در نهایت تابستان سال 
گذشته وزارت صمت اعلام کرد که کالای 
اساسی به اندازه کافی در کشور وجود دارد 
و فعلا برنامه ای برای توزیع آن به صورت 
کوپنی در دستور کار این وزارتخانه قرار 
نگرفته و بنابراین طرح تامین کالای اساسی 
به  تاکنون  الکترونیکی  کوپن  قالب  در 

جریان نیفتاده است.
اما با شیوع کرونا و تداوم آن در کشور و 
تشدید تحریم ها و به دنبال آن افزایش 
نرخ ارز سبب شد تا مردم در تامین برخی 
کالاهای اساسی همچون شکر، برنج و .... 
با کمبود و حتی صف های طولانی مواجه 
شوند تا جایی که بعد از روی کار آمدن 
مجلس یازدهم دوباره بحث توزیع کالای 
اساسی در قالب کوپن مطرح شد و برخی 
مجلسی های موافق بازگشت کوپن عنوان 

کردند که بحث تامین کالا های اساسی 
نمایندگان  همه  درخواست  مورد  امروز 
است. امروز بطن جامعه و مردم در شهر ها 
و روستا ها در تامین کالا های اساسی خود 
با مشکل رو به رو هستند و قیمت ها هر 
لحظه تغییر می کند و بخش اعظمی از 
مردم قدرت خرید خود را از دست داده اند 
و اگرچه کالا به میزان فراوان وجود دارد، 
اما مردم توان خرید ندارند. بنابراین امروز 
با استفاده از کارت های هوشمند می توان 
توزیع کالا های اساسی مردم را به شکل 
صحیحی مدیریت کرد. در این طرح اصلاح 
شبکه توزیع کالا های اساسی مورد توجه 
قرار گرفته و دست دلالان و سوداگران از 

بازار کوتاه شود.

دو نرخی کردن
نتیجه ای ندارد!

باوجودی که مجلس اصولگرا در راهکاری 
قدیمی که بسیاری آن را غلط می دانند به 
دنبال بهبود شرایط زندگی مردم هستند، 
نماینده سابق مجلس  بختیار-  اما علی 
کردن  کوپنی  راهکار  که  است  معتقد 
کالاهای اساسی نمی تواند معضل معیشت 
و کمبود کالاهای اساسی را مرتفع کند و 
تجربه این کار هم نشان داده که هر زمانی 
که هر چیزی را دو نرخی کردیم و ارز را 
دو نرخی و سه نرخی و ارز ۴۲۰۰ تومانی 
را برای تأمین کالاهای اساسی اختصاص 
امروز  و  گرفتیم  عکس  نتیجه  دادیم، 
به  تومان  ارز ۴۲۰۰  با  اساسی  کالاهای 

دست مردم نمی رسد.
او می گوید: سیاست کوپنی کردن کالاهای 
اساسی قطعاً بخشی از منابع کشور را تلف 
می کند و مشکلات دیگری را در اقتصاد 
را  مشکل  باید  پس  می آورد.  وجود  به 
ریشه ای تر حل کرد و ریشه ای حل کردن 
مشکل این است که جلوی ایجاد نقدینگی 
از طریق جبران کسری درآمدهای دولت 

گرفته شود و دولت اصلاحیه بودجه را در 
قالب طرح، راهکاری را برای جبران کسری 
درآمدهای خود به مجلس ارائه کند و پایه 

پولی کشور را تقویت کنند.

اتلاف سرمایه های ملی 
عبدالحسین ساسان- استاد سابق اقتصاد 
با  دانشگاه اصفهان نیز کوپن را دارویی 
عوارض وحشتناکی می داند و معتقد است 
ناخواسته  عوارض  از مهم ترین  یکی  که 
کوپن حتی از نوع الکترونیک آن، اتلاف 
سرمایه های ملی است و زمانی که سیستم 
کوپنی پیاده شود همانند یارانه نقدی، تمام 
مردم حتی اگر به آن نیاز نداشته باشند، 
استفاده آن را حق خود می دانند. همچنین 
یکی از عوارض بسیار بد اجرای سیاست 
کوپن تقویت احساس ناامنی و متفاوت 

بودن در بین مردم است.
دانشگاه  اقتصاد  استاد  دیگر  سوی  از 
اصفهان در این باره به "نوسان" می گوید: 
برخی کشورها که با شرایط سخت، کمبود 
کالاهای اساسی و تامین منابع مواجه و 
تولید آنها دچار محدودیت می شود، با 
توجه به توقف واردات و جایگزین کردن 
منابع داخلی ناچار می شوند سیاست جیره 
بندی کالاها و کنترل دستوری اقتصاد را 
در پیش بگیرند که این با اصول اقتصاد و 
کارکرد بازار و ایجاد تعادل در عرضه و 

تقاضا مغایرت دارد.
کمیل طیبی اما تاکید می کند: متاسفانه 
این کمبودها دولت را وادار به جیره بندی 
می کند، از سوی دیگر نقش دولت در 
اقتصاد و میزان تصدی گری آن راه حل 
هایی را روی میز قرار می دهد که یکی از 
آنها جیره بندی است که امروز در اقتصاد 
ایران تقویت شده است، در حالیکه این 
سیاست خوبی نیست، چراکه نمی توان 
تورم را از طریق تعزیرات و دستور کنترل 
داشت جیره  توجه  باید  کرد، همچنین 

بندی ها ، بازارهای موازی همچون بازار 
جیره  او  کند.  می  ایجاد  را  کوپن  سیاه 
بندی را توزیع مساوی جهت برخورداری 
تقاضای یک سری کالاها می داند و می 
گوید: در این شرایط دولت می خواهد از 
طریق عرضه، تقاضا ایجاد کند، در حالیکه 
در اقتصاد مدرن و امروزی از طریق تقاضا، 

عرضه ایجاد می شود.
طیبی تصریح می کند: اگر بخواهیم از 
توزیع  نوع  یک  کوپنی  سیستم  طریق 
مشخص را برای جامعه ایجاد کنیم بخشی 
از جامعه به دلیل تنوع الگوی مصرف با 
کمبود مواجه می شود که در نهایت شرایط 

نابرابری در بازار و جامعه ایجاد خواهد شد.
به اعتقاد این اقتصاددان، در نظام جیره 
بندی تمام تقاضاها تامین نمی شود چراکه 
عرضه، تقاضا را ایجاد می کند و باید توجه 
داشت که در نظام جیره بندی رانت و بازار 
سیاه ایجاد می شود؛ به عنوان مثال چندی 
پیش شاهد جیره بندی در توزیع شکر 
بودیم که علاوه بر جو روانی تحقیرآمیز در 
مدل توزیع آن، میل به تقاضا و خرید شکر 

در بین مردم را بیشتر کرد.
او با بیان اینکه سیستم کوپنی و جیره 
بندی کالاها اگرچه در ظاهر تاحدودی 
موجب کنترل تورم می شود، اما در باطن 
این چنین نخواهد بود و تورم به واسطه 
افزایش هزینه ها، بالاتر می رود، تاکید می 
کند: با توجه به کنترل و مدیریت دولتی، 
نظام جیره بندی در نظام مصرفی کالا 
کارکرد نامناسبی دارد و حتی در عمل 
ثابت شده که دولت به خوبی در این فضا 

عمل نکرده است.
طیبی با بیان اینکه تجربه توزیع کوپنی 
محصولات و کالاهای اساسی در ایران به 
واسطه جنگ در کشور پیاده شد، یادآور می 
شود که در آن دوران نه تنها اقتصاد ایران 
بزرگ نبود و نقدینگی بالایی نداشت، بلکه 
جمعیت آن شاید بیشتر از یک سوم امروز 
بود که با اتمام جنگ و روی کار آمدن دولت 
سازندگی سیاست ها به سمت ایجاد نظام 
قیمتی و تعدیل جیره بندی ها پیش رفت و 
به نوعی شاهد آزادسازی اقتصاد ایران بودیم.

با تاکید بر اشتباه بودن پیاده سازی  او 
سیاست توزیع کالا از طریق کوپن، تصریح 
می کند: اگر جیره بندی کالاها و سیاست 
توزیع از طریق کوپن دوباره رخ دهد، با 
توجه به اینکه مشخص نیست تحریم ها تا 
چه زمانی ادامه خواهد داشت، ممکن است 
نسل آینده هزینه بالاتری برای آزادسازی 
قیمت ها و به دنبال آن حذف دوباره کوپن 
بپردازد. این اقتصاددان ادامه می دهد: در 
نظام جیره بندی و کوپنی هزینه ای که می 
شود به قیمت فقیرتر شدن مردم، افزایش 
ضریب جینی و ایجاد نابرابری تمام خواهد 
شد، چراکه قشری از مردم که حجمی از 
نقدینگی را در اختیار دارند در شرایط جیره 
بندی علاوه بر رانت جیره بندی از دیگر 

رانت ها نیز بهره مند می شوند.
او با اشاره به بار روانی، انتظارات و التهابی 
که در بازار و اقتصاد ایران حاکم است، می 
گوید: امروز بسیاری از عوامل غیراقتصادی 
و  هستند  تاثیرگذار  کشور  اقتصاد  بر 
متاسفانه این نگرانی در بازار وجود دارد که 
نقدینگی و ریال خود را برای افزایش ارزش 
تبدیل به طلا و دلار کنند که این ناشی از 

نااطمینانی مردم از اقتصاد کشور است.
به گفته طیبی، امروز اقتصاد ایران به جای 
کوپن، نیازمند تعدیل این بار روانی، تعامل 
با بخش های داخلی و خارجی و کاهش 
تنش های سیاسی است، در حالیکه جیره 
بندی کالاها نه تنها شرایط را بدتر می کند، 
بلکه با گرفتن ابزار از دست کارشناسان 
جهت ارائه راه حل های اقتصادی مناسب، 
را در  به عقب  بازگشت  نوعی دوباره  به 

اقتصاد تجربه خواهیم کرد.

آیا کمبودها دولت را وادار به عرضه کوپن و جیره بندی کالاها می کند؟؛

بازگشت به عقب
اقتصاد ایران به جای کوپن، نیازمند تعدیل بار روانی و تعامل با بخش های داخلی و خارجی است
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ــد  ــام جدی ــا ن ــا ب ــن، ام ــاب کوپ ــگ و لع ــان رن ــا هم ــی ب ــرا، طرح ــس اصولگ مجل
کالابــرگ الکترونیکــی مطــرح کردنــد و اگرچــه بــر دو فوریــت آن تاکیــد داشــتند، امــا 
ــنبه  ــه علنی)یکش ــی در جلس ــای اساس ــن کالاه ــی تامی ــک فوریت ــرح ی ــت ط در نهای
ــب آن  ــورت تصوی ــه در ص ــت ک ــرار گرف ــت ق ــورد موافق ــلامی م ــورای اس ــس ش ــر( مجل ۲۹ تی
ــا  ــر ارز ب ــارج و دیگ ــت خ ــتور کار دول ــی از دس ــای اساس ــن کالاه ــرای تامی ــه ای ب ــص ارز یاران تخصی
ــن  ــای پایی ــف و دهک ه ــار ضعی ــی اقش ــای اساس ــن کالاه ــرای تامی ــود و ب ــه می ش ــت آزاد ارائ قیم
ــد. ــرار ده ــردم ق ــار م ــی در اختی ــا کارت الکترونیک ــرگ ی ــود کالاب ــف می ش ــت موظ ــه، دول جامع
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شهری  خدمات  معاون  نوسان:  
شهردار اصفهان از آغاز عملیات 
اجرایی پروژه تصفیه خانه تکمیلی 
جنوب اصفهان خبر داد و گفت: 
عملیاتی  راهبردهای  و  برنامه ها 
برای سازگاری و صرفه جویی در 
حوزه مصرف آب فضای سبز شهر 
برنامه ریزی  اساس  بر  اصفهان 

محقق شده و در حال اجراست.
حسین امیری، اظهار کرد: یکی از اقدامات 
و برنامه های شهرداری به منظور کاهش 
و همچنین  بهره وری  افزایش  و  مصرف 
آب  مصرف  و  توزیع  تأمین،  مدیریت 
در بخش فضای سبز تکمیل طرح های 
احداث تصفیه  و  کلکتورها، مخازن آب 
خانه های تکمیلی بوده است. وی تصریح 
کرد: در سال جاری طبق برنامه ریزی دو 
پروژه تصفیه خانه تکمیلی پساب واقع در 
جنوب و شمال اصفهان عملیات اجرایی 

خود را آغاز می کند.
اصفهان  شهردار  شهری  خدمات  معاون 
با اشاره به برگزاری برنامه »هر یکشنبه، 
افتتاح  مراسم  در  گفت:  افتتاح«،  یک 
کلنگ  گذشته  یکشنبه  کلنگ زنی  و 
عملیات احداث تصفیه خانه جنوب شهر 
واقع در منطقه شش با اعتباری افزون بر 
۱۷ میلیارد تومان بر زمین زده شد که تا 
انتهای سال جاری به بهره برداری خواهد 
رسید. وی با اشاره به عرصه های فضای سبز 
تحت پوشش تصفیه خانه جنوب گفت: با 
محدوده های  خانه  تصفیه  این  احداث 
پارک جنگلی شرق اصفهان، باغ رضوان، 
اراضی  از  بخشی  بار،  تره  میوه  میدان 
فضای  عرصه های  از  برخی  و  دره  هزار 
سبز مناطق چهار و شش تحت پوشش 
گرفت. خواهند  قرار  آن  آبیاری  شبکه 

امیری ادامه داد: با اجرایی شدن تصفیه 
خانه تکمیلی جنوب در فصل تابستان 
۵۰۰ هکتار و در زمستان در حدود ۸۰۰ 
هکتار از ارضی فضای سبز اصفهان تحت 
پوشش آبیاری آن قرار خواهد گرفت.وی 
در خصوص کیفیت پساب خروجی این 
تصفیه خانه، اظهار کرد: نوع فرآیندهای 
تصفیه در تصفیه خانه تکمیلی جنوب 
روش  با  بیولوژیکی  صورت  به  اصفهان 
MBBR )راکتور بیولوژیکی با بستر رشد 
معلق( ، تصفیه شیمیایی به روش انعقاد، 
لخته سازی و ته نشینی برنامه ریزی شده 
است و گندزدایی به روش الکترولیز نمک 
طعام و تولید مولتی اکسیدان طراحی شده 
است که مناسب برای آبیاری عرصه های 
فضای سبز شهری مطابق با استانداردهای 

معتبر داخلی و خارجی است.
معاون خدمات شهری شهردار اصفهان با 
اشاره به ظرفیت کمی این تصفیه خانه 
گفت: دبی ورودی به تصفیه خانه ۲۴۰ 
لیتر بر ثانیه معادل ۲۰۷۳۶ متر مکعب 
در شبانه روز است. وی تصریح کرد: تمام 
مراحل تصفیه زیر نظر متخصصان حوزه 
معاونت خدمات شهری و معاونت عمران 
شهرداری اصفهان برنامه ریزی و اجرا شده 
است. امیری با بیان اینکه برای استفاده 
سامانه  احداث  )پساب(  پایدار  منابع  از 
انعقاد، لخته سازی، و ته نشینی تصفیه خانه 
تکمیلی سپاهان شهر با ظرفیت ۱۴۰ لیتر 
بر ثانیه و پنج میلیارد تومان اعتبار از هفته 

گذشته اجرا شده است. 
که  مناطقی  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
پساب جایگزین آب مصرفی فضای سبز 
شده، شهرداری اصفهان به منظور افزایش 
سطح آب های زیرزمینی نسبت به استفاده 
نکردن از چاه های آب فضای سبز اقدام 

کرده است.

قدرت الــه نــوروزی شــهردار اصفهان گفــت: پیرایش شــهری موضوعی اســت که 
در هــر منطقه در یــک خیابان اجرا می شــود تــا در فرصت های بعدی همــه خیابان 
های شــهری پیرایش شــوند؛ از همشــهریان به ویژه مغازه دارانی کــه در این خیابان 
ها حضور دارنــد درخواســت می کنم، نهایت همکاری اشــته باشــند. خاطرنشــان 
می شــود، در ســال ۹۸ برای اجــرای پروژه های پیرایش شــهری ۱۵ میلیــارد تومان 
بودجه لحاظ شــد و این رقم به ۳۵ میلیارد تومان در ســال جاری افزایش یافته اســت.

مدیرعامل سازمان عمران شهرداری اصفهان گفت: سالانه حدود ۲۰۰ هزار تن آسفالت 
در این سازمان تولید و اجرا می شــود. مجید طرفه تابان، اظهار کرد: بیش از ۹۰ درصد 
آسفالت مورد نیاز شهر اصفهان توسط سازمان عمران تولید می شود. وی افزود: بخشی 
از آسفالت های تولید شده در پروژه های شاخص شهری و بخشی در معابر اصلی و بخش 
دیگر برای روکش آسفالت کوچه ها و معابر محله های شهر استفاده می شود. وی افزود: 
با توجه به افزایش چشمگیر قیمت قیر، تمرکز شــهرداری بر ارتقای کیفیت آن است.

تولید سالانه 200هزار تن آسفالت در اصفهانپیرایش شهری در 15 خیابان شهر اصفهان    

گزارش

گزارش

آغاز عملیات اجرایی
تصفیه خانه جنوب اصفهان

برای اولین بار در اصفهان برگزار می شود؛

یکی از مولفه های مهم در توسعه گردشگری، 
دیپلماسی شهری یا روابط گسترده و منسجم 
میان شهرهای جهان است که به روش های 
پیمان خواهرخواندگی  از جمله  گوناگون 
میان شهرها مطرح و محقق می شود. این نوع 
پیمان که مهم ترین روش تحقق دیپلماسی 
شهری است نخستین بار در سال ۱۹۲۰ با 
هدف اتحاد میان یک شهر از فرانسه و یک 
شهر از انگلیس منعقد شد و از آن پس در کل 
جهان رواج یافت. درحال حاضر شهر اصفهان 
با ۱۳ شهر از جهان پیمان خواهرخواندگی 
بسته است و این به معنای فرصتی مهم برای 
ایجاد و گسترش روابط علمی، فرهنگی و 

تجاری با ۱۳ نقطه از جهان است.
 اما در عمل چگونه می توان از این ظرفیت 
استفاده کرد و کارکرد آن در توسعه صنعت 
گردشگری چگونه خواهد بود؟ پاسخ این دو 

پرسش را در ادامه خواهید خواند؟

آشنایی با  اصفهان 
از میدان اصلی فرایبورگ

شاید برای پیدا کردن پاسخ این دو پرسش بد 
نباشد روایت سفر "آگوستین" از شهروندان 
خواهرخوانده  شهرهای  از  که  فرایبورگ 
اصفهان است را مرور کنیم. او  اکنون ۲۳ سال 
دارد و در ۵ سال گذشته ۵ بار به ایران سفر 
کرده است و بار آخر یکسال برای تحصیل 
ادبیات فارسی در دانشگاه اصفهان  رشته 

ساکن این شهر شد.
آگوستین در رابطه با علاقه سفرش به ایران 
می گوید: در آلمان دوست میانسالی دارم 
که عاشق سفر است و تاکنون به ۱۱۰ کشور 
جهان سفر کرده است. هنگامی که ۱۸ ساله 
بودم و تازه از دبیرستان فارغ التحصیل شده 

بود از او پرسیدم در میان کشورهایی که 
تاکنون به آنها سفر کرده ای کدام یک از 
همه جذاب تر است که باید به آن سفر کنم؟ 
او در پاسخ گفت: ایران از تمام این کشورها 

جذاب تر است و حتما به آن سفر کن.
او ادامه می دهد: تا آن زمان هیچ تصویر خاصی 
از ایران نداشتم. با این وجود سفر به ایران برایم 
جالب بود. هرچند که در آلمان بیشتر افراد 
تصویر خوبی از ایران دارند و در تلویزیون 
دولتی این کشور نیز گزارش هایی خوبی در 
رابطه با فرهنگ و جاذبه های گردشگری ایران 
بخش می شود که کمک می کند مردم آلمان 
نگاه خوبی از ایران داشته باشند. این شد که 

تصمیم گرفتم با قطار به ایران سفر کنم. 
سه هفته در ایران اقامت داشتم و به ترتیب از 
شهرهای تبریز، شیراز، یزد، اصفهان، کاشان، 
قم و کاشان بازدید کردم که واقعا سفر خوبی 
بود. آنقدر که پس از بازگشت به آلمان تصمیم 
گرفتم زبان فارسی را فرا بگیرم و در رشته 
ایران شناسی در دانشگاه ادامه تحصیل دهم. 
ازسوی دیگر پیمان خواهرخواندگی میان 
اصفهان و فرایبورگ باعث روابط گسترده 
جمله  از  گوناگون  ابعاد  در  شهر  دو  این 
ازاین رو  است  شده  شهر  دو  دانشگاه های 
دانشجویان دانشگاه فرایبورگ فرصت دارند تا 
برای یکسال در هر رشته ای که می خواهند به 
غیر از پزشکی مهمان دانشگاه اصفهان شوند. 
این شد که من تصمیم گرفتم برای دو ترم در 
رشته ادبیات فارسی در دانشگاه اصفهان ادامه 

تحصیل دهم.
او اصفهان را شهری خاص توصیف می کند 
که مردمش با لهجه بسیار شیرین صحبت 
می کنند و با روحیه قوی و پویا کارهای روزمره 
خود را انجام می دهند. او به هفته های فرهنگی 

که هرسال از سوی شهرداری فرایبورگ برای 
معرفی خواهرخوانده های این شهر برگزار 
می شود اشاره می کند و می گوید: در این 
مراسم که در میدان اصلی شهر برگزار می شود 
نمایندگانی از تمام شهرهای خواهرخوانده 
فرایبورگ حاضر می شوند که با صرف بودجه 
زیاد و برنامه های گوناگون به معرفی فرهنگ 
شهر و کشور خود می پردازند اما متاسفانه 
نمایندگان حاضر در غرفه اصفهان برنامه 
چندانی برای معرفی جاذبه های بی شمار این 
شهر ندارند!؛ واقعا حیف است چون پیمان 
فراوان  سختی  با  شهرها  خواهرخواندگی 
میان دولت ها بسته می شود باید از آن استفاده 
فراوان کرد. به اعتقاد من مسئولین شهر 
اصفهان می توانند با کمی هزینه برنامه های 
گوناگونی را برای معرفی شهر خود و جذب 

گردشگر ارائه دهند.

خواهرخواندگی ظرفیتی 
که از آن غافل مانده ایم

صحبت های  خواندن  از  پس  اکنون 
آگوستین تا اندازه ای می شود به نقشی که 
خواهرخوانده ها در توسعه روابط فرهنگی و 
گردشگری شهرها ایفا می کنند پی برد اما این 
اتفاق به چه روش های دیگری نیز می تواند رخ 

دهد؟ 
پاسخ این پرسش را امیر که در زمینه ارائه 
ایران  به  ورودی  گردشگران  به  خدمات 
می دهد:  اینگونه  دارد  فعالیت  اصفهان  و 
اعتمادسازی و بازاریابی یکی از مهم ترین و 
موثرترین ابزار در توسعه صنعت گردشگری 
است که نیاز به هزینه زیادی دارد. بخصوص 
در شرایط کنونی و با توجه به قیمت بالای 
خواهر  پیمان  وجود  این  با  یورو.  و  دلار 

خواندگی شهرها فرصتی رایگان برای معرفی 
ظرفیت های گردشگری است که متاسفانه 

همه از آن غافل مانده ایم. 
او خواهرخواندگی شهرها را فرصتی برای 
بازاریابی مستقیم در گردشگری توصیف 
می کند و می گوید: درحال حاضر آژانس های 
خارجی بسته های سفر متعدد و جذابی را با 

قیمت بالا آماده می کنند. 
در مرحله بعدی یک یا چند نماینده از آژانس 
های داخلی انتخاب کرده و با بستن قرارداد با 
قیمت حداقلی از انها می خواهند که مجری 
این بسته های سفر در داخل باشند و آژانس 
های داخلی هم که بیشتر در تهران مستقر 
هستند از آژانس های محلی در شهرهای 
تورها  کننده  اجرا  تا  می خواهند  کوچک 
باشند که در این روش کمترین سود به 
اجراکنندگان محلی می رسد و بیشترین 
سود با چند دست بالاتر به اژانس خارجی 
تعلق می گیرد. از سوی دیگر اصفهان با تعداد 
زیادی از شهرها در جهان خواهرخوانده است.

 هرکدام از این شهرها نیز در سال، یک یا 
چندبار رویدادی را برای معرفی شهرهای 
خواهرخوانده خود برگزار می کنند؛ حضور 
فعال ما در این رویدادها می تواند فرصتی 
برای معرفی جاذبه ها و ارائه خدمات و فروش 
و حذف  داخلی  آژانس های  توسط  تورها 
واسطه های خارجی باشد. ما می توانیم با 
داشتن یک برنامه منسجم و پویا به معرفی 
تک تک ظرفیت های فرهنگی و گردشگری 

بپردازیم. 
این  شهروندان  از  می توانیم  همچنین 
شهرها که به اصفهان سفر کردند دعوت 
کنیم تا تجربه سفرشان به اصفهان را با سایر 

همشهریان خود در میان بگذارد.
صحبت های  به  توجه  با  شاید  اکنون 
"آگوستین" و " امیر" بشود به عمق نقشی که 
خواهرخوانده ها در ایجاد تعامل میان شهر و 
شهروندان جهان ایجاد می کنند پی برد و 
از مدیریت شهری اصفهان خواست برای 
استفاده از این ظرفیت، مشارکت بیشتری 
با شهروندان و فعالین گردشگری و فرهنگی 

شهر اصفهان بر قرار کنند.

چگونه می توان از ظرفیت خواهرشهرها برای توسعه گردشگری استفاده کرد؟؛

فرصتی برای بازاریابی مستقیم 
پیمان خواهرخواندگی فرصتی رایگان برای معرفی ظرفیت های گردشگری است که از آن غافلیم!

citizen

اصفهان  شهرداری  الملل  بین  امور  و  ارتباطات  نوسان:مدیرکل   
گفت: به زودی با ابتکار شهرداری اصفهان برای اولین بار ۱۳ نشست 
تخصصی با موضوع ۱۳ خواهرخوانده اصفهان براساس خواسته ها و 
نیازهای دو طرف و با مشارکت کنشگران مختلف در بخش دانشگاهی 
و تجارت برگزار می شود. ایمان حجتی در نشست خبری با خبرنگاران 
در سلسله نشست های »سه شنبه ها با رسانه« با اشاره به اینکه کرونا 
اگرچه فرصت رویدادهای بزرگ را از ما گرفت اما یک سری فرصت 
ها را برای ما ایجاد کرد چراکه همه کشورها در این مسئله مشترک 
و به یک اندازه هم درگیر هستند، اظهار کرد: شهر اصفهان هم مانند 
شهرهای دیگر جهان با بحران مواجه شد اما در حوزه های مختلف 

مبارزه با این بحران تلاش کردیم خلاقیت داشته باشیم.  
وی با اشاره به شعر »همراه شو عزیز، تنها نمان، این درد مشترک هرگز جدا 
المللی  ارتباطات بین  جدا درمان نمی شود« گفت: بر اساس این دیدگاه، 
در چنین شرایطی مهم بود و اقداماتی در زمینه بحران کرونا و دیپلماسی 
بحران انجام دادیم. در ابتدا نامه نگاری با همه شهرهای خواهرخوانده اصفهان 
داشتیم و از آنها خواستیم وضعیت را توضیح دهند. مدیرکل ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری اصفهان افزود: اولین خواهرخوانده اصفهان، شیان چین 
است و در نامه ای که شهردار اصفهان به شهردار شیان در ابتدای سال نو 
میلادی ارسال کرد، ضمن همدردی با مردم شیان، برای حل بحران چین 

اعلام آمادگی کردیم. 
وی ادامه داد: شهرداری شیان در وضعیت پیچیده ای بود و به ما اعلام کردند 
اگر شهرداری اصفهان بتواند کمکی انجام دهد، پذیرا هستند. با کمک سازمان 
های مردم نهاد درصدد بودیم کمک هایی به شیان ارسال کنیم این کمک 
ها برنامه ریزی شد و در گام جمع بندی برای ارسال محموله به چین بودیم 
که خود با شیوع کرونا در ایران مواجه شدیم. حجتی تصریح کرد: اصفهان 
با ۱۳ شهر، خواهرخوانده است و در ۹ شبکه شهرهای جهانی هم عضویت 
دارد. در همین راستا به تمامی سازمان های بین المللی نامه نگاری کردیم و 
پیشنهادات و ابتکارات اصفهان را به همه ارسال کردیم. همچنین در پلتفرمی 
که انجمن متروپلیس) انجمن کلانشهرهای مهم جهان( آماده کرده بود، ما و 

دیگر شهرها هم تجربیات و راهکارها را به اشتراک گذاشتیم.  
وی افزود: در اثر دیپلماسی کرونا به چند دستاورد رسیدیم و موفق شدیم از 

تجربیات دیگر شهرها هم استفاده کنیم.
چراغ خاموش روابط خارجی 

روشن شد  
ارتباط  کرد:  بیان  اصفهان  الملل شهرداری  بین  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
اصفهان با خواهرخوانده ها در بستر زمانی فراز و نشیب های مختلفی داشته 
است؛ در سال های اخیر ارتباطات محکم نبوده و جزئی بود، در دیپلماسی 
کرونا توانستیم چراغ خاموش برخی روابط از جمله بارسلون و فلورانس در 
ایتالیا را روشن کنیم. وی افزود: در زمینه سازمان های جهانی هم همین 
تجربه تکرار شد. حجتی تصریح کرد: در چارچوب دیپلماسی کرونا موفق 
شدیم با یکی دیگر از شهرهای خواهرخوانده یعنی سن پترزبورگ نشست 
تخصصی به صورت آنلاین برگزار کنیم. این نشست در کشور برای اولین بار 
در قالب دو گروه تخصصی در حوزه بهداشت و خدمات شهری از شهرداری، 
علوم پزشکی، دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه در استان اصفهان و از طرف 
مقابل با حضور نمایندگان کمیته بهداشت، اتاق بازرگانی و مقامات وزارت امور 
خارجه سن پترزبورگ به مدت دو ساعته انجام شد. وی اظهار کرد: به زودی 
هم گفت و گوی ویدیویی در زمینه بحران کرونا و راهکار برای غلبه بر بحران 

بین شهردار شیان و شهردار اصفهان برگزار می شود. 
اصفهان میزبان نشست آنلاین 

شهرداران عضو اکو 
حجتی ادامه داد: در شهریورماه میزبان نشستی آنلاین به ابتکار شهرداری 
موضوع  با  اقتصادی(  همکاری  سازمان  اکو)  عضو  شهرداران  و  اصفهان 
کرونا هستیم که روند این اقدام در حال انجام است. وی در مورد توسعه 
خواهرخواندگی های اصفهان هم تصریح کرد: ما تمایل داریم از خواهرخواندگی 
خواهرخواندگی  ارزش  اولین  گیرد.  صورت  مناسب  برداری  بهره  اصفهان 
اصفهان با هر شهری مبتنی بر روابط فرهنگی است و در کنار آن فعال کردن 

دیگر ظرفیت ها انجام می شود. 
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اصفهان با اشاره به نمونه هایی 
از توسعه روابط بین المللی شهری اصفهان بیان کرد: در آستانه نهایی کردن 

سند چهار ساله در حوزه زیرساختی بین اصفهان و سن پترزبورگ هستیم.
وی افزود: انعقاد قرارداد خواهرخواندگی اصفهان و حیدرآباد هند هم از سوی 
شهرداری به شورای شهر اصفهان پیشنهاد شد که بعد از تصویب در شورای 
شهر، یک مرحله دیگر برای انعقاد این تفاهم نامه به پیش رفتیم. حیدرآباد 
از نسخ خطی فارسی است و برای  دارای کتابخانه هایی است که سرشار 
پژوهشگران ادب و تاریخ می تواند ظرفیت خوبی باشد. حجتی با اشاره به 
اینکه ما اقدامات قانونی این تفاهم را انجام می دهیم تا در صورتی که وضعیت 
بهداشتی اجازه دهد عقد قرارداد از سوی دو طرف صورت می گیرد، گفت: 
همچنین کراکوف لهستان عضو شبکه شهرهای خلاق یونسکو است و هر دو 

شهر اصفهان و کراکوف به خواهرخواندگی فکر می کنند.
پیوستن اصفهان به 

شبکه شهرهای یادگیرنده 
وی در مورد پیوستن اصفهان به شبکه شهرهای یادگیرنده یونسکو گفت: 
پرونده اصفهان در این زمینه در حال تکمیل است و دانشگاه ها در این مورد 
نقش مهمی ایفا می کنند. همچنین در این مورد، مرکز پژوهش های شورای 
شهر و دانشگاه صنعتی درخواست داشتند که در مرحله نهایی این کار هستم. 
حجتی به دریافت نشان رسمی شهر دوستدار کودک در هفته های پیش رو 
نیز اشاره و اظهار کرد: اصفهان اولین شهر پایلوت در این راستا بود و تعدادی 
شهر انتخاب شدند اما اصفهان توانست به مرحله دریافت نشان شهر دوستدار 

کودک برسد. 

13 نشست تخصصی 
با موضوع 13 خواهرخوانده اصفهان

 نوسان: معاون شهرسازی و معماری شهردار 
اصفهان گفت: بودجه حوزه شهرسازی از رقم 
۱۱۹ میلیارد تومان در سال گذشته با رشد ۷۱ 
درصدی به ۲۰۳ میلیارد تومان در سال جاری 

افزایش یافته است.
سید احمد حسینی نیا، با اشاره به پروژه های 
شهرسازی و ردیف بودجه های آن در سال 
پروژه های  اجرای  برای  کرد:  اظهار  گذشته 
مناسب سازی چهار میلیارد تومان اعتبار در 
نظر گرفته شده بود که این رقم امسال با ۲۱ 
درصد افزایش به پنج میلیارد تومان رسیده 
است. وی تصریح کرد: در بودجه سال گذشته 

جهت بازگشایی گلوگاه ها ۳۴ میلیارد تومان 
اعتبار در نظر گرفته شده بود که در سال جاری 
این رقم به ۲۷ میلیارد تومان کاهش یافته است.

معاون شهرسازی و معماری شهردار اصفهان 
ادامه داد: امسال برای اجرای پروژه های محرک 
توسعه ۷۵ میلیارد تومان بودجه در نظر گرفته 
شده است. وی از افزایش ۱۲ درصدی اعتبارات 
دفاتر تسهیلگری خبر داد و افزود: سال گذشته 
برای راه اندازی دفاتر تسهیلگری ۱.۳ میلیارد 
تومان اعتبار تخصیص یافته بود که این رقم در 
سال جاری به ۱.۵ میلیارد تومان افزایش یافت. 

وی با اشاره به افزایش بودجه شهر دوستدار 

کودک، اظهار کرد: بودجه ۱.۵ میلیارد تومانی 
برنامه های  و  عمرانی  بخش  گذشته  سال 
ترویجی دوستدار کودک با ۶۷ درصد افزایش 
به سه میلیارد تومان در سال  جاری رسیده 
است. وی ادامه داد: بودجه سال ۹۹ شامل یک 
و نیم میلیارد تومان عمرانی و یک و نیم میلیارد 
تومان برنامه های ترویجی است که در بودجه 

جاری شهرداری مرکزی دیده شده است.
حسینی نیا تصریح کرد: برای انجام سایر موارد 
در حوزه شهرسازی بودجه ۲۲ میلیارد تومانی 
سال گذشته به ۲۵ میلیارد تومان در سال جاری 

رسیده و ۱۴ درصد رشد داشته است.

معاون شهردار اصفهان خبر داد:

اختصاص ۷۵ میلیارد تومان برای اجرای پروژه های محرک توسعه 

سه شنبه هفته گذشته، ایمان حجتی مدیرروابط بین الملل شهرداری اصفهان در گفتگوی زنده اینستاگرامی با 
اهالی رسانه گزارشی از چگونگی ارتباط میان اصفهان و شهرهای خواهرخوانده اش ارائه کرد و گفت: "مهم ترین 
ارزش خواهرخواندگی مبتنی بر روابط انسانی و فرهنگی بین مردم دو شهر است و در کنار آن باید به سمت فعال 
کردن سایر ظرفیت ها پیش رفت" او سپس با اشاره به اینکه به دلیل همه گیری ویروس کرونا صنعت گردشگری 
در شرایط نامطلوبی به سر می برد و باید برای بهبود آن درصدد رفع کاستی ها باشیم نیز گفت:" یکی از کاستی های 
حوزه گردشگری، بازاریابی و تبلیغات برای شهر اصفهان است. بنابراین باید برای توسعه ارتباطات، همکاری با 
خواهرخوانده ها را فعال تر و برای تبلیغات و بازاریابی گردشگری از این ظرفیت استفاده کنیم". اما به راستی چگونه 

می توان از این ظرفیت برای توسعه گردشگری استفاده کرد؟ 
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اقتصادنامه

  نوسان: بررســی ها نشان می دهد 
بازارهای مالی یکدیگر را تقویت می کنند 
و مسیر رو به رشد را برای یکدیگر هموار 
می کنند. به این ترتیــب در حالی که 
ســایر بازارهای موازی همچــون بازار 
سرمایه و خودرو بازدهی خیره کننده ای 
را کســب کرده اند، بــازار ارز نیز تلاش 
می کند عقب ماندگی خود را جبران و 
رشدی معادل سایر بازارها را کسب کند. 
بدیهی است تورم مزمن و افزایش شدید 
قیمت ها، عامل اصلی چرخش نقدینگی 
در این بازارها شده و قدرت نمایی آنها را 
در حوزه قیمت گــذاری ممکن کرده 
اســت. تداوم این موضوع نتیجه ای جز 
از دست رفتن بیشــتر ارزش پول ملی 
و کاهش قدرت خرید مــردم ندارد و در 
صورتی که بانک مرکزی سقف قیمتی 
مشخصی برای ارزهای خارجی تعیین 
نکند، شاهد ســقوط طبقات متوسط 
درآمدی بیشتری به طبقات کم درآمد 

خواهیم بود.
میثم رادپور، کارشناس حوزه ارز در این 
ارتباط معتقد است: بحران کرونا و دیگر 
مسائلی که پیش از کرونا نیز درآمدهای 
ارزی کشور را تحت الشعاع قرار داده بود 
خود را در افزایش قیمت ارز نشان داده 
اســت. وی اظهار کرد: برخی مســائل 
داخلی از جمله کســری شدید بودجه 
دولت، رشد شدید نقدینگی و بازدهی 
بازار ســرمایه نیز فشــار برای افزایش 

قیمت ارز را بالا برده است.
رادپور افزود: کسری بودجه شدید دولت 
که حتی به استقراض دولت از صندوق 
توســعه ملی نیز منجر شــده، طرف 
تقاضای بازار را تحریک کرده است. در 
عین حال کاهش شــدید فروش نفت 
که موجب استهلاک درآمدهای ارزی 
کشور شده نیز موجب تضعیف طرف 
عرضه شده اســت. به گفته وی، شاهد 
ملتهب شدن سایر بازارهای موازی نیز 
هستیم.این کارشناس ارزی ادامه داد: 
نرخ بهره منفی نیز مزید بر علت شده و 
سرعت گردش پول را در سایر بازارهای 
اقتصادی بالا برده است. بازدهی عجیب 
بازار سرمایه نیز عامل مهمی است که 
به افزایش قیمت ها دامن زده است، چرا 
که سایر بازارها را هم به تحرک واداشته 

و آنها را وارد مسیر افزایشی کرده است.
رادپور افزود: بر اساس آمارهای موضوع، 
حجم نقدینگی تا پایان سال گذشته به 
۲۵۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده بود. 
نرخ رشد نقدینگی در سه ماهه ابتدای 
امسال نیز ۷/۳ درصد اعلام شده است. 
هرچند می توان پذیرفت که قیمت دلار 
به نسبت نقدینگی موجود بالاست، اما 
قدرت خرید دلار به اندازه ای نیست که 
بتواند تا این میزان به افزایش قیمت ها در 
بازار ارز دامن بزند. بنابراین این سرعت 
گردش پول است که معادلات را به هم 
زده است. اگر نقدینگی در نظام بانکی 
باشد، اثرگذاری اندکی دارد، اما جریان 
آن در بازارهــای مالی باعــث افزایش 
التهابات قیمتی می شود.  وی تصریح 
کرد: رشد افسارگسیخته بازار سرمایه به 
روشنی اعلام می دارد که سرعت گردش 
پول تا چه اندازه افزایــش پیدا کرده و 
افزایش حجم معاملات بازار سرمایه و 
نقدشوندگی بالای این بازار عامل مهمی 
در افزایش قیمت ها در بازار ارز محسوب 
می شود. هرچند نمی توان گفت که بازار 
سرمایه علت رشد بوده یا معلول آن، اما 
در غیاب فرصت های سرمایه گذاری، 

رشد بازار سرمایه طبیعی است.

 گزارش     

فرشــاد مومنــی کــه بــا موضــوع »اقتصــاد سیاســی جــذب ســرمایه ی خارجــی بــا تمرکــز بــر توافــق 
گزارش

گروه   اقتصاد
جدیــد میــان ایــران و چیــن« و در یــک نشســت مجــازی اینســتاگرامی از موسســه دیــن و اقتصــاد 
ســخن مــی گفــت، تأکیــد کــرد: تمــام دنیــا می گوینــد چینی هــا بی اخــلاق، خشــن و ســرکوب گر، فاســد هســتند 
ــوژی باشــد چــه در قالــب جــذب ســرمایه ی فیزیکــی باشــدt در  و قــرارداد خارجــی چــه در قالــب انتقــال تکنول
شــرایطی کــه بســتر نهــادی مــا ضــد تولیــدی و کــج کارکــرد و پــر فســاد هســت قطعــاً به نفــع طــرف خارجــی و به 
شــدت بــه ضــرر مــا تمــام خواهــد شــد. وی تاکیــد کــرد: اســتفاده از تضــاد ابرقدرتهــا توهــم اســت. این اســتراتژی 
نیازمنــد داشــتن ســطح بســیار بالایــی از بلــوغ اندیشــه ای و قابلیت هــای ســطح بــالای اجرایــی اســت. بــا هــوس 

رانی و شوخی و بازیچه قرار دادن مسائل حیاتی چیزی جز توهم حاصل نمی شود.

معاون اقتصادی بانک مرکزی از پیشنهاد این بانک برای انتشار اوراق ودیعه با سررسید دو 
ساله به منظور مدیریت رشد نقدینگی و کنترل تورم خبر داد. به گزارش روز چهارشنبه 
روابط عمومی بانک مرکزی، پیمان قربانی، معاون اقتصادی بانک مرکزی، اعلام کرد: »این 
پیشنهاد در شورای پول و اعتبار برای بررسی و اخذ مصوبه لازم طرح خواهد شد و هر ۱۰۰ 
هزار میلیارد ریال انتشار اوراق ودیعه، رشد پایه پولی و نقدینگی را به میزان ۲.۸ واحد درصد 

کاهش خواهد داد.«

انتشار اوراق ودیعه دو ساله با هدف کنترل تورم
حسن قالیباف اصل، در تشریح نشست خود با اعضاي کمیسیون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي گفت: در این جلسه مباحثي در زمینه موضوعات مختلف بازار سرمایه، 
فرصت هاي ایجادشده در این بازار براي اقتصاد کشور و دغدغه نمایندگان در این خصوص 
مطرح شد.رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با تأکید بر اینکه بازار سرمایه در زمان حاضر 
فرصتي براي اقتصاد کشور است که باید از آن استفاده کرد، ادامه داد: دولت مي تواند از 
فرصت به وجودآمده در بازار سرمایه براي تأمین اعتبار پروژه هاي عمراني استفاده کند.

دولت از فرصت بورس استفاده کند

بازار سرمایه
علت رشد یا معلول آن استفاده از تضاد ابرقدرت ها توهم است!

در بستر نهادی ضد تولید و کج کارکرد و پرفساد، قرارداد خارجی به زیان ما تمام خواهد شد

در نشست مجازی موسسه دین و اقتصاد مطرح شد؛

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی تأکید 
کرد: کارشناسان معتقدند هیچ کشوری حق 
ندارد سراغ وام گیری خارجی برود، الا اینکه ابتدا 
از طریق مطالعه های کارشناسی محرز شده 
باشد که تنگای اصلی و عمده اش کمبود ارز 
است. از سال ۸۵ تا کنون که کشور وارد تحریم 
ها شده است بیش از ۱۲۰۰ میلیارد دلار را نابود 
کرده است از سال ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۶ دولت آقای 
روحانی ۴۷۱ میلیارد دلار درآمد ارزی مستقیم از 
محل صادرات به گونه های مختلف داشته است. 
این در حالی است که در کل سال های جنگ کل 
درآمدهای ارزی به ۱۲۰ میلیارد دلار نمی رسید.  
مومنی با اشاره به نمونه های تاریخی متعدد از 
جمله قرارداد فین کن شتاین تکیه به یک قدرت 
خارجی برای مواجهه با یک قدرت خارجی دیگر 
را تجربه ای شکست خورده دانست و تأکید کرد: 

آویزان قدرت های دیگر شدن امنیت نمی آورد.
 

خارجی ها 
لوتی محله نیستند

او متذکر شد: ما به گونه توهم آلودی روی 
بعضی ها انتظاراتی بار می کنیم که در سابق 
برای لوتی های محله بار می کردیم. هیچکدام از 
خارجی ها لوتی محله نیستند و به گواه شواهد 
تاریخی بو می کشند و هر آنچیزی که منافعشان 
را تأمین کند ولو با رسوایی و بی آبرویی و ظلم و 
جنایت انجام می دهند. استاد اقتصاد دانشگاه 
علامه طباطبایی با اشاره به کلام معصوم گفت: 
حد خودتان را بفهمید؛ استفاده از تضاد ابرقدرتها 
توهم است. این استراتژی نیازمند داشتن سطح 

بسیار بالایی از بلوغ اندیشه ای و قابلیت های 
سطح بالای اجرایی است. با هوس رانی و شوخی 
و بازیچه قرار دادن مسائل حیاتی چیزی جز 

توهم حاصل نمی شود.
 این صاحب نظر اقتصاد توسعه با تأکید بر این 
که باید به جای ترویج اندیشه ی اتکاء به دیگران 
روی ارتقاء بنیه ی تولیدی و پیوند حکومت با 
مردم ایران کار کنیم، گفت: راه نجات ما از این 
مسیر می گذرد. وی همچنین با اشاره به این 
که به طرز فاجعه آمیزی فاقد صلاحیت های 
برای  کارآمد  قراردادهای  تنظیم  در  بایسته 
کشور هستیم، گفت: پژوهش ها نشان می 
دهد که جنگ حقیقی و اصلی بر سر منافع 
ملّی در گات و WTO قبل از اینکه جنگ 
اقتصادی باشد جنگ حقوقی است. بدین معنا 
ما باید متخصص های بسیار سطح بالا داشته 
باشیم که به حقوق قراردادهای بین المللی در 
زمینه ی سیاسی، اقتصادی و حیطه های دیگر 
مسلط باشند. اما برای نمونه قراردادهایی که با 
فوتبالیست های خارجی می بندیم نگاه کنید. 
شما ملاحظه کنید که ما توانستیم در یک قرارداد 

خارجی با فوتبالیست ها آبرومند برخورد کنیم؟!
فرشاد مومنی با انتقاد از کسانی که دل به شکست 
ترامپ بسته اند، به ضعف فهم سیاست خارجی 
در کشور اشاره کرد و گفت: در ایران خیلی ها فکر 
می کنند اگر ایران با آمریکا مشکل خود را حل 
کند همه ی مسائل حل می شود. کارنامه ی 
دوره ی ۱۳۵۲  در  خارجی  سرمایه ی  جذب 
قلّه ی روابط  ایران و آمریکا در  و ۱۳۵۶ که 
صمیمانه و نزدیک استراتژیک بودند و ایران 

یکی از قلّه های کارنامه ی اقتصادی خودش را 
از نظر رشد اقتصادی تجربه می کرد نشان می 
دهد از ۹۷۲ شرکت خارجی به ثبت رسیده 
حدود ۶۲۰ شرکت در زمینه ی دلالی، بیمه، 
بازرگانی، رستوران و هتلداری و ۲۰۶ شرکت 
در زمینه ی ساختمان فعال بودند. مومنی به 
نمونه قراردادهایی خودروسازها با فرانسوی ها 
اشاره کرد و گفت: همواره در این قراردادها 
طرف خارجی به هیچ یک از تعهدات خودش 
عمل نکرده و در این قراردادها هیچ تنبیه ای 
برای نقض عهد در نظر گرفته نشده است. این 
صاحب نظر اقتصاد ایران خطاب به مسوولان و 
رسانه های کشور متذکر شد: از فاصله ی شوک 
اول نفتی تا امروز همیشه هر اتفاق فاجعه آمیزی 
که در کشورهای نفتی اتفاق افتاده اول در ونزوئلا 
اتفاق افتاده و بعد با وقفه ی زمانی دیگری در 
بقیه ی کشورها مانند نیجریه، مکزیک اتفاق 
افتاده است. از کانال جذب سرمایه ی خارجی 
قبل از ما ونزوئلایی ها سراغ چینی ها رفتند و 
برای صنایع نفت و گاز جذب سرمایه  کردند و 
قابلیت آن ها این گونه شد که اکنون برای گذران 
امور روزمره ی خودشان این گونه به کمک ما نیاز 
دارند. در این زمینه چینی ها خیری نرساندند اما 
تا بخواهید به ونزوئلایی ها شرّ رساندند. اکنون 
برای ونزوئلا نه تنها انتظارات از جذب سرمایه 
اتفاق نیفتاده بلکه میلیاردها دلار بدهی خارجی 
هم باقی مانده است. استاد اقتصاد دانشگاه علامه 
طباطبایی گفت: بخش مهمی از این توافق آن 
است که طرف برای ما جاده، راه و راه آهن بسازد 
که بخش بزرگی از اینها اصلاً عایدی ندارد. 

بنابراین خیلی خطرناک است یک کشوری 
وام  بخواهد  ندارد  عایدی  که  اموری  برای 

خارجی بگیرد.
 

جایگزینی واردات 
به تنهایی کافی نیست

وی تأکید کرد: کشورهای در حال توسعه باید 
حواسشان باشد زمانی که بدهی ارزی برای 
کشور خود ایجاد می کنند باید وام ها معطوف 
به زمینه هایی که مستقیماً عایدی ارزی دارد 
بشوند، باید محصولی که از طریق وام گیری 
می شود  تولید  دیگر  سرمایه های  جذب  یا 
قابل صدور باشد یا قابلیت جایگزینی واردات 
داشته باشد. حتی جایگزینی واردات به تنهایی 
کافی نیست. مومنی در ادامه به فساد موجود 
در کشور اشاره کرد و گفت: جذب سرمایه ی 
فیزیکی و وام گیری خارجی از یک بستر نهادی 
کج کارکرد به یقین به گسترش فساد منجر 
می شود. و رفع فساد بر سرمایه گذاری خارجی 
اولویت دارد. وی در ادامه به کتاب »وام دام 
توسعه نیافتگی« سوزان جرج اشاره کرد و گفت: 
رشته ای از فعالیت ها قبل از وام گیری خارجی 
باید اتفاق افتاده باشد؛ پس ملاحظه می کنید 
چقدر حرف سخیفی است اگر بگوییم به دلیل 
اینکه آمریکایی ها از این قضیه عصبانی هستند 

منتقدان ساکت باشند. 
 مومنی اضافه کرد: مگر می توانید قرارداد انتقال 
تکنولوژی ببندید در حالی که اصلاً استراتژی 
توسعه صنعتی ندارید؟ در حالی که در ۱۵ 
ساله ی گذشته بی سابقه ترین صنعت زدایی ها 
در اثر بی کفایتی سیاستگزاری هایی که انجام 
شده به ایران تحمیل شده است. واحدهای 
موجود صنعتی کشور بین یک دوم تا یک سوم 
از ظرفیت ها را استفاده می کنند و ده ها ماجرای 
دیگر که فقط می خواهم بگویم حتی اگر چینی ها 
لوتی بین المللی بودند تا زمانی که این گرفتاری ها 
را در داخل داریم اتصال به خارج آبی برای ما گرم 
نمی کند، می خواهد چینی یا آمریکایی یا هر 
جای دیگری باشد. ما باید قابلیت های خودمان 
را در این زمینه ها افزایش دهیم و بستر نهادی 
را فراهم کرده باشیم. وی نتیجه گرفت: در اقتصاد 
سیاسی بین الملل کشوری که می  خواهد جذب 
سرمایه ی خارجی کند اول باید فکری درباره ی 
نابرابری های ناموجه اساسی کرده باشد وگرنه در 
مناسبات نابرابر تحت عنوانی که راه برای خارجی 
باز کنید آن که سیطره پیدا می کند مصرف های 
لوکس است. شما می دانید در دوره ی پس از 
برجام در بعضی از فروشگاه های تهران که برای 
ما حکایت اصحاب کهف را به یاد می آورد و قابل 
لوستر فروشی هایی وجود  تصوّر هم نیست 
داشته که کف قیمت آنها از پانصد میلیون 
شروع   ۹۵-۹۴ سال  قیمت های  به  تومان 
می شد. ما راه را برای این تجارت را باز کردیم 
بجای اینکه به تولید توجه داشته باشیم. وی در 
پایان تأکید کرد: در شرایط کنونی که در معرض 
آسیب پذیری های ناشی از سقوط قیمت نفت و 
بازگشت تحریم ها و مسئله ی کرونا هستیم به 
هیچ وجه شرایط مناسبی نیست و به هیچ وجه 
در شرایط کنونی هیچ نوع قراردادی با خارجی ها 

توصیه نمی کنیم.

 نوسان: دژپسند با بیان اینکه استقراض 
از بانک مرکزی در بر دارنده پیام تورم بالا و 
به هم ریختن نظام های پولی کشــور تحت 
تأثیر سیاست های مالی دولت است، تأکید 
کرد: »از ابتدای دولت یازدهم تا کنون حتی 
یک ریــال هم از بانک مرکزی اســتقراض 

نشده است.«
به گزارش نوسان و به نقل از روابط عمومی 
وزارت اقتصاد، فرهاد دژپسند طی سخنانی 
در کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 

شورای اســلامی اظهار داشــت: »در سال 
جاری بودجــه ای را تجربــه می کنیم که 
ســهم نفت در آن کاهش یافته است و بر 
اساس پیشــنهادات وزارت اقتصاد و دیگر 
دستگاه های اجرایی بخشی از هزینه های 
دولت از محل کاهــش هزینه های جاری 
دولت قابل جبران اســت. تلاش ما بر این 
است که رقم پیش بینی شده در بودجه سال 
جاری از طریق واگذاری اموال و دارایی های 
دولت، درآمدهای مالیاتی با رعایت شرایط 

کسب وکارها به ویژه در شرایط شیوع کرونا 
و آســیب های ناشــی از آن و فروش انواع 
اوراق تأمین شود. او محل تأمین مابقی رقم 
اعلام شــده را واگذاری های دولت، فروش 
انواع اوراق و افزایــش درآمدهای مالیاتی 
عنوان کرد و گفت: »هر چند فروش اوراق از 
سوی برخی صاحب نظران در شرایط حاضر 
ایراداتی نیز دارد ولی این امر به مراتب بهتر از 
استقراض از بانک مرکزی است که عده ای از 

سر شیطنت، دولت را به آن متهم می کنند

وزیر اقتصاد عنوان کرد:

یک ریال هم از بانک مرکزی استقراض نشد

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

ایفا کرده، یک استراتژي  تاکنون  ایران  نوسان:استراتژي اي که   
پاندولي بوده که عین عقربه ساعت مرتب حرکت مي کند و جاي 
"حیدر مستخدمین حسینی" نوشته و  ثابتی هم ندارد. این را  
از گذشت چهار دهه تفاهمنامه اي برای  " اکنون بعد  ادامه داده: 
سرمایه گذاري براي دو طرف ایران و چین درنظر گرفته شده است. 
اما بار منفي روي این خبر از آنجاست که ایران با این قرارداد یک نوع 
تعیین تکلیف و استراتژي براي خود تبیین مي کند که به منزله یک 
»نه« به آمریکا و اروپاست". با این اوصاف محور بحث اقتصاددانان 
ایرانی در هفته ای گذشت بر انعقاد تفاهم نامه ۲5 ساله استوار بود. 
در این بین اما اعلام خبر حکم اعدام برای سه متهم جوان مرتبط با 

حوادث آبان ماه واکنش های مختلفی را در پی داشت؛

فرصت بازگشت بانک ها به بانکداری
 به اعتقاد دانشیار مدیریت مالی دانشگاه علامه طباطبایی و مدیرعامل 
پیشین بانک مسکن، نظام بانکی ایران با رعایت پیش شرط هایی می تواند 
از تهدید تورم و التهاب بازارها برای خود یک فرصت طلایی بسازد و »به 
ریل اصلی فعالیت خود که واسطه گری مالی یا تجهیز منابع است، بازگردد«. 
محمدهاشم بت شکن می گوید:  »بخش اعظم معضل دارایی های موهومی یا 
منجمد مربوط به مطالبات غیرجاری است... اگر بانک الان املاک تملیکی ای 
توانسته  مستغلات  و  املاک  حوزه  قیمت های  رشد  که  دارد  اختیار  در 
یخ زدگی شان را آب کند، بانک می تواند آنها را بفروشد و سود شناسایی 
کند.« با این حال او تاکید می کند که »منافع ناشی از فروش دارایی ها و 
املاک، باید به عنوان یک جریان غیرعملیاتی شناسایی شود که منطقاً قابل 
توزیع نیست... بنابراین بهترین حالت این است که این سود غیرعملیاتی به 

حساب افزایش سرمایه برود«.

تورم بدترین نوع مالیات
انچه  نوشت:  فعلی  شرایط  در  دولت  عملکرد  نقد  با  منجذب  محمدرضا 
اقتصاددانان اتفاق نظر دارند اینست که در شرایط تورمی ثروتمندان که 
دارای ثروت نقدی و غیرنقدی هستند، ثروت انها حداقل مطابق تورم رشد 
اسمی خواهد داشت ولیکن فقرا به همان نسبتی که فقیرترند بیشتر ضعیف 
تر شده و متضرر میشوند، چرا که ثروتی ندارند که متورم شود. در تورم، توزیع 
درامدها و ثروتها بسیار ناعادلانه تر میشود. بعبارت دیگر بار مالیاتی حاصل 
از تورم خیلی بیشتر بر دوش فقیرترها است و در اصل انها به نسبت خیلی 

بیشتری از این مالیات سهم دارند.
وی اضافه کرد: در حال حاضر تورم رقمی بالای ۴۰ درصد است. یعنی 
به تنهایی مالیات تورمی ایران معادل نسبتهای مالیاتی کشورهایی همچون 
سوئد و امثال آن هست، با این تفاوت که مالیات در آن کشورها با نسبتی 
متناسب صرف افزایش رفاه شهروندان شده و می شود. لیکن مالیات تورمی 

در ایران آثاری مخرب بر اقتصاد ایران ظاهر کرده است و خواهد کرد.

خودزنی دولت
کمال اطهاری، اقتصاددان در یادداشتی نوشت: در ایران حوزه سیاسی دانای 
کل است فرقی نمی کند که ابتدا بخواهد همه  اقتصاد را دولتی کند و بعد 
به اسم خصوصی سازی، اقتصاد آن را نه با بازار رقابتی بلکه با سرمایه داری 
مدیریت کند. به اسم عقلانیت اقتصادی، قوانین شهری را بفروشد و در نهایت 
به جای اقتصاد رقابتی، ابتدا مسکن و بعد کل جامعه را به بازار انحصاری و 
رانتی بسپارد. به اسم عدالت و مبارزه با سرمایه داری، سازمان برنامه را منحل 
کند و درآمد سرشار نفت را در پروژه های نیمه تمام و گسیخته از هم، و 
وام های بی ثمر بی بازده توزیع کند تا برباد رود. به اسم بازآفرینی شهری، طرح 
جامع مسکن و مسکن اجتماعی را کنار گذارد. به اسم شرکت دانش بنیان، 
به جای تشکیل بوم سامانه نوآوری، به تشکیل شکسته بسته  کارخانه نوآوری 
اکتفا کند. وام های کلان و ارزان را فقط به شرکت های خودنامیده دانش بنیان 
در زیر نظر وزارت علوم بدهد و به جای تقویت شرکت های موجود در محیط 
اقتصادی، آنها را در مقابل گرانی سوخت و سود بانکی کمرشکن رها کند 
تا ورشکسته شوند و بالاخره اکنون که دولت می خواهد به ناتوانی مدیریت 
پایان دهد، به جای کارآمدسازی دولت و تشکیل دولت توسعه بخش،  خود 
کوچک سازی آن را به شیوه  دهه های برباد رفته آمریکای لاتین و اروپای شرقی، 
با فروش دارایی های دولت در دستور کار قرار می دهد. یعنی فقط مالکیت از 
دست یک گروه هم دستان به دست  گروه دیگر می رود.همه  نشانه های بالینی 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی نشان می دهد تداوم این وضع ممکن نیست. آیا 

دولت در ایران از پایان دادن به حیات خود دست برمی دارد؟ 

اهمال در انتشار اوراق
علی سعدوندی کارشناس مسائل اقتصادی در گفتگو با "رویداد اقتصادی" 
نسبت به سیاستگذاری بانک مرکزی انتقاد کرد و این امر را مهمترین دلیل 
عمده بالا رفتن نرخ ارز دانست. سعدوندی گفت: سیاست گذاری هایی که 
دولت و بانک مرکزی در پیش گرفته اند سیاست گذاری صحیحی نیست و 
احتمال اینکه مشکلات بیشتر از این هم شود وجود دارد. وی اهمال در انتشار 
اوراق را یه فاکتور کلیدی دانست و تاکید کرد: کسری بودجه باید از محل 
فروش دارایی ها و اوراق تامین شود؛ ولی این پیغام از سوی دولت به جامعه 
داده شد که سعی داریم اگر حبابی در بازار ایجاد شود، از آن حمایت کنیم. 
در حالیکه بابد توجه داشت که حباب بازار سرمایه برابر با تورم بالا و نرخ ارز 
بالا است. در نتیجه برای تامین کسری بودجه به بازار سرمایه اتکا شده است 
و از افزایش شدید قیمت ها نیز حمایت شده است. یکی از دلایل رشد سرسام 
آور قیمت سهام، اهمال در انتشار اوراق بوده است. وی اضافه کرد: برخی از 
اساتید اقتصاد دانشگاهی معتقدند که انتشار اوراق موجب تورم می شود. بعید 
می دانم فردی در کشور پیشرفته با تحصیلات دبیرستانی نداند که ابزار مبارزه 
با تورم و افزایش نرخ ارز، انتشار اوراق است. ما تا این حد با تجربیات و علم 

مدرن اقتصاد، بیگانه هستیم.

استراتژي پاندولي
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حسین بامیری، دبیر میز هند سازمان توسعه تجارت ایران گفت:  در سه ماهه نخست 
امسال نسبت به  مدت مشابه سال قبل صادرات ایران به هند ۸۲ درصد کاهش داشته 
است.  او افزود: در جلسه »میز کشوری هند« با اشاره به ظرفیت موجود برای افزایش 
سطح روابط تجاری  ایران و هند، مشکل آغاز نشدن فعالیت بانک پاسارگاد در هند، 
فعال  شدن بندر چابهار و موانع و راهکارهای توسعه صادرات به هند و همچنین 

تدوین نقشه راه و استراتژی  صادرات به این کشور مطرح گردید.

رییس مرکز اصناف و بازرگانان در خصوص مشکلات توزیع ماسک در بازار و حتي قاچاق آن 
به کشورهاي همسایه گفت: هنوز گزارش مستند در اختیار بنده در مورد قاچاق ماسک ارایه 
نشده اما نمي توانم این موضوع را رد کنم. جمشید گلپور با اشاره به اینکه صادرات ماسک کلا 
متوقف شده است، اظهار داشت: در حال حاضر تولید ماسک در بخش کارگاهي که زیر نظر 
بسیج اصناف است به همراه تولیدات واحدهاي صنعتي نیاز داخل را تأمین و هیچ مشکلي در 

این رابطه وجود ندارد.

 این روزها کتب زیــادی با موضوع 
شــیوه های آمــوزش کســب و کار 
منتشــر می شــود کــه در حقیقت 
مبانی نظری کارآفرینی است و هیچ 
آموزشــی درباره چالش هایی که در 
عمل یک سرمایه گذار و صنعت گر با 
آن مواجه می شــود نمی دهد. برخی 
هم کارآفرینی را نتیجه شــاگردی و 
آموزش تجربی می داننــد و از مبانی 
تئوریک آن بی اطلاعند.  اما  ســعید 
افشــار به عنوان  یکی از کارآفرینانی 
که هم دارای دانش نظری و هم تجربه 
عملــی در صنعت اســت درباره علل 
موفقیت و یا شکســت در کارآفرینی 

می گوید:
اگــر بخواهــم خلاصه بگویــم برای 
ورود موفق به امر صنعت و کارآفرین 
شدن، سه شرط لازم است: شاگردی 
کردن، پذیرش منطق علوم انسانی و 
فهم اصل تغییر. اگر کســی این لوازم 
را فراهم ســازد، امکان ندارد شکست 
بخــورد. بنابراین شــروع کار فقط با 

آموزش و کسب مهارت است.
به صنعت نمی توان صرفا از منظر فنی 
و حتی پزشــکی نگاه کرد. به صنعت 
باید با نــگاه حکیم نگریســت. اینها 
آموزش هایی است که باید در فرایند 
کار ببینند. در جامعه ما بســیاری از 
افرادی که وارد صنعت می   شــوند با 
این آموزش و نگرش میانه ای ندارند. 
به همین دلیل می  بینیم که متاسفانه 
در حال حاضر فاصله بین تاســیس و 
تعطیل یک واحد صنعتی به کمتر از 
۶ ماه رسیده اســت. چون بسیاری از 
اینها یکی از الزامات مهم کارآفرینی 
که اصل »تغییر« اســت را نادیده می 
گیرند. برای شــروع کار باید از صفر 
شــروع کرد. اینهایی که بــه دنبال 
وام بدون ســرمایه هســتند، اشتباه 
می کننــد، بــا وام ۳۰-۲۰ درصدی 
نمی شــود تولید کرد. ورشکستگی و 
نجات از ورشکستگی یک پدیده عام 

و جهانی است.
البته افتادن و بلند شــدن در اقتصاد 
کار ســاده ای نیســت اما این کار در 

بخش خصوصی شدنی تر است.
کسانی که در بخش خصوصی به ویژه 
بخش فــروش کار می کنند معمولا 
اعتماد بــه نفس بالایــی دارند. اینها 
معمولا شکست را نمی پذیرند. افرادی 
که پــرورش یافته بخــش خصوصی 
باشند ممکن اســت زمین بخورند اما 
بلند می شــوند. البته زمین خوردن 
بخــش خصوصــی عمدتا ناشــی از 
ســطح دانش پایین و یا بی اطلاعاتی 
از تئوری های جدید مدیریتی است.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: »می توان 
امیدوار بود که بازار سهام کماکان تا ماه های 
پایانی  سال با روند رو به رشدی همراه باشد 
اما نباید در انتظار رشدهای گذشته که بازار 
تجربه کرده است، باشیم.« علی اسلامی در 
گفت وگو با ایرنا افزود: »در طول یک هفته 
گذشته با افزایش چشمگیر معاملات در ۱۰ 
شرکت اصلی بازار همراه بودیم که دلیل آن 
ناشی از گرایش مردم به سمت خرید سهام 
بزرگ بازار به خصوص سهام شرکت های 
حاضر در صندوق های ETF دولت بوده 
است.« او ادامه داد: »از طرف دیگر با توجه 
به ایجاد فشار عرضه از سوی سهامداران 
عمده، شدت عرضه به میزان قابل توجهی 
باعث  این موضوع  پیدا کرد که  افزایش 
افزایش حجم معاملات نجومی در برخی از 
نمادها شده است.« به گفته اسلامی، پریروز 
شاهد یک هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان معامله 
اصفهان  مبارکه  فولاد  شرکت  سهام  در 
بودیم که این رقم به اندازه کل معاملات 
فولاد مبارکه در  سال ۹۶ بوده است. این 
کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: 
شدت  تداوم  نشان دهنده  مسائل  »این 
جریان ورود نقدینگی از سوی سهامداران 
حقیقی به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
در بازار سرمایه است و با وجود عرضه قابل 
توجه سهام توسط سرمایه گذاران حقوقی 
و نهادی، همچنان طرف تقاضا نسبت به 
عرضه متورم است و منجر به رشد قیمت 

سهام می شود.«

پیش بینی روند معاملات بورس
او پیش بینی خود از روند معاملات بورس 
کرد:  بیان  این گونه  را  آینده  روزهای  در 

روزهای  برای  بازار  روند  »پیش بینی 
آینده وابسته به این است که آیا در طول 
نقدی  منابع  برتری  روند  آینده  روزهای 
سرمایه گذاران  توسط  بورس  به  ورودی 
افزایش حجم عرضه  به  نسبت  حقیقی 
از طریق سرمایه گذاران حقوقی ادامه دار 
است یا خیر؟« اسلامی خاطرنشان کرد: 
مشکل  بسیار  موضوع  این  »پیش بینی 
است. روندی که این روزها در بازار شاهد 
هستیم، تاکنون در تاریخ بازار سرمایه ایران 
مشاهده نشده است که بتوان از الگوهای 
گذشته استفاده و روند آتی بورس را از 
طریق آن تخمین زد.« این کارشناس بازار 
سرمایه اظهار داشت: »بازیگرانی که این 
روزها به عنوان بازیگران اصلی در بورس 
فعال هستند، بازیگرانی نیستند که حضور 
در این بازار را در سال های متمادی تجربه 
کرده باشند، به همین دلیل نمی توان از 
طریق مبادی مالی رفتاری، رفتار آنها را برای 

ماه های آینده تخمین بزنیم.«
او خاطرنشان کرد: »منابع مالی ورودی قابل 
توجه به بازار سرمایه توسط سرمایه گذارانی 
است که یا در گذشته تجربه حضور در بازار 
سرمایه را نداشتند، یا بخش کمی از پس انداز 
آنها در بورس سرمایه گذاری شده است؛ 
بنابراین با مدل رفتاری این سرمایه گذاران 
نمی توان آینده بازار را پیش بینی کرد.« 
پیش بینی پذیری  است؛  معتقد  اسلامی 
بازار بسیار مشکل شده است، به همین 
دلیل توصیه ما به سرمایه گذاران حضور 
غیرمستقیم و ورود به این بازار از طریق 
این  است.  سرمایه گذاری  صندوق های 
کارشناس بازار سرمایه گفت: »خوشبختانه 
سرمایه گذاران حقیقی در موقعیت فعلی در 

بازار هوشیار و آگاه شده اند که این موضوع را 
می توان از جریان حجم نقدینگی واردشده 
در صندوق های سرمایه گذاری در یک ماه 

گذشته برداشت کرد.«

اقبال صندوق های سرمایه گذاری
در  نقدینگی  ورود  اینکه  بیان  با  او 
افزایش  با  سرمایه گذاری  صندوق های 
قابل توجهی همراه بوده است، افزود: »این 
موضوع نشان می دهد سرمایه گذاران، بازار 
را به صورت یک ریسک ذاتی می شناسند 
و به همین دلیل تصمیم به سرمایه گذاری 
با احتیاط بیشتر در این بازار گرفته اند.« 
اسلامی با تأکید بر اینکه درصورت ادامه ورود 
نقدینگی به صندوق های سرمایه گذاری، 
ضمن افزایش آگاهی سرمایه گذاران برای 
ورود سرمایه های خود به این بازار، منابع هم 
با شدت کمتری وارد بازار می شوند، گفت: 
»به همین دلیل می توان امیدوار بود که بازار 
کماکان تا ماه های پایانی  سال با یک روند رو 
به رشدی در بازار مواجه باشد اما نباید در 
انتظار رشدهای گذشته که بازار تجربه کرده 

است، باشیم.«

ورود شاخص بورس 
به کانال ۲ میلیون واحدی

این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه آیا می توان در بازار 
بورس  شاخص  ورود  شاهد  آینده  هفته 
به کانال ۲ میلیون واحدی باشیم یا خیر، 
گفت: »فاصله ای که اکنون بازار با شاخص 
دو میلیون واحدی دارد، به اندازه رشد دو 
روز بازار در هفته گذشته است؛ بنابراین 
نمی توان اعلام کرد ورود شاخص بورس 

به این کانال غیرممکن است اما اظهارنظر 
قطعی در مورد اینکه شاخص بورس در 
چه بازه زمانی به این کانال ورود کند، کمی 

دشوار است.«

صنایع مورد توجه بازار سهام
اقبال  مورد  اکنون  که  صنایعی  به  او 
سرمایه گذاران در بازار قرار گرفته است، 
اشاره و خاطرنشان کرد: »به نظر می رسد 
به  بازار  نقدینگی  ورود  همچنان جریان 
سمت صنایع پتروشیمی، پالایشی، مس، 
فولاد، خودرو و بانکی ها باشد. در دوماه 
گذشته عمده رشد بازار مربوط به این صنایع 
بوده و بخش قابل توجهی از معاملات روزانه 
شده  داده  اختصاص  صنایع  این  به  هم 

است.«
 ETF تأثیر عرضه صندوق های

بر معاملات بورس
اسلامی به تأثیر عرضه دومین مرحله از 
کرد  اشاره  بازار  در   ETF صندوق های 
و گفت: »نخستین مرحله از عرضه این 
صندوق ها به دلیل تجربه پایین مردم با 
استقبال چندانی همراه نشد اما دومین 
و سومین مرحله مورد توجه مردم قرار 
خواهد گرفت که می تواند به طورحتم بر 
روند بازار تأثیرگذار باشد.« این کارشناس 
بازار سرمایه با تأکید بر اینکه تأثیر عرضه 
صندوق های ETF در بازار دوبعدی است، 
افزود: »ورود صندوق ها به این بازار سیگنال، 
رشد سهامی است که در این صندوق ها قرار 
دارند و می تواند در بازار اثر مثبت داشته 
نقدینگی  تأمین  آن  منفی  باشد. بخش 
برای خرید این صندوق ها از طریق فروش 
سهام است اما اینکه کدام یک از این کفه ها 
از توانایی بیشتری در بازار برخوردار باشند، 

همچنان نامشخص است.«

حرف سهامداران حقیقی 
برای ادامه رشد بورس

او با بیان اینکه حجم جریان ورود نقدینگی به 
این بازار توسط سهامداران حقیقی حرف اول 
را در روند پیش روی بازار می زند، گفت: »تا 
زمانی که شدت جریان ورود نقدینگی از میزان 
عرضه ها بزرگ تر باشد، بازار رشد می کند اما 
زمان آن غیرقابل پیش بینی است.« اسلامی با 
اشاره به اینکه مردم بتوانند برای مدتی طولانی 
از منافع بازار استفاده کنند، نباید عجولانه 
تصمیم بگیرند و باید به صورت غیرمستقیم 
نسبت به سرمایه گذاری در این بازار اقدام 
به  داریم  »انتظار  کرد:  خاطرنشان  کنند، 
منظور آگاه ترشدن سرمایه گذاران، نرخ رشد 
بازار سرمایه آهسته تر و روند صعودی بازار 
ادامه دار باشد.« این کارشناس بازار سرمایه با 
تأکید بر اینکه انتظار ما از ارکان بازار سرمایه 
بازار  معاملات  عمق  افزایش  برای  کمک 
سرمایه است، گفت: »مسئولان باید تلاش 
کنند ضمن افزایش برای ورود شرکت ها به 
بورس و عرضه های اولیه، تدابیری اتخاذ کنند 
تا بازار سرمایه بتواند بازویی برای تأمین مالی 

شرکت های پذیرفته در بورس باشد.«

رشد های گذشته تکرار نمی شود

قاچاق ماسك را رد نمي کنم!٨2٪ کاهش صادرات به هند 
 مدیریت

روند صعودی بورس تا پایان سال ادامه دارد اما؛  نگاه

چه کارآفرینانی
دو باره بلند می شوند؟

  نوسان: سازمان ها و شرکت ها فارغ از اندازه و حوزه کاری که دارند، در 
طول حیات خود بارها به خدمات مشاوره کسب وکار نیاز خواهند داشت. 
ممکن است برخی از آنها انجام این کار را به علت صرف هزینه یا موارد 
دیگر به صلاح ندانند. اما تجربه ثابت کرده که گرفتن مشاوره کسب وکار 
نه هزینه و بلکه سرمایه گذاری است. یکی از مهم ترین مزایای استفاده از 
مشاوره کسب وکار نیاز به یک نگاه بیرونی و بی طرفانه برای حل مسائل و 
دیدن فرصت ها است. دلایل زیادی برای اثبات این سخن وجود دارد که 

در این مقاله برخی از آنها را با هم مرور خواهیم کرد.
احتمالا این حالت برای شما هم رخ داده که برای یک مساله شخصی با یکی از نزدیکان 
خود مشورت کنید. چرا که احســاس می کنید آنها از بیرون به مساله نگاه می کنند 
و بنابراین کمتر درگیر احساســات و حواشی هستند. شــرکت ها نیز دقیقا به هنگام 
تصمیم گیری های سخت به این امر نیاز دارند. در بسیاری از مواقع آنها به وسیله تحقیقات 
بازار نظر مشتریان را در خصوص محصولات یا کل برند جویا می شوند. اما معمولا برای 
شرکت ها، یک مشاور کسب وکار بهترین فردی است که می تواند با نگاه بیرونی به آنها 
مشورت دهد.منظور از نگاه بیرونی آن است که آنها درگیر مسائل، حواشی و احساسات 
درون شرکت نمی شوند. چرا که از قبل شــناختی از آنها ندارند و از همه مهم تر در آن 
کسب وکار ذی نفع نیستند. بنابراین بر نظرات آنها، تخصص بیشتری حکم فرماست. 
مشاوران معمولا با افراد و شــرکت های مختلفی در خصوص مشکلات گوناگون کار 
کرده اند، بنابراین در بسیاری از مواقع امکان دارد مساله ای که یک کسب وکار با آن درگیر 
است را بار دیگر نیز تجربه کرده باشند. از همین بهتر می توانند ایده های خلاق و نوآورانه 

ارائه دهند.
کاهش هزینه استخدام 

در بسیاری از مواقع مسائل و مشکلاتی برای کسب وکارها ایجاد می شود که حل آنها نیاز 
به نیروی انسانی و صرف وقت دارد. این در حالی است که نیروی انسانی شاغل در شرکت 
توان و وقت کافی برای انجام ایــن کار را ندارند. چرا که آنها درگیر کارها و فعالیت  های 
روزمره خود هستند. از طرفی بســیاری از پروژه ها و مسائل وجود دارند که که ماهیت 
موقتی و گذرا دارند، بنابراین نمی توان برای انجام آنها فرد یا افرادی را استخدام کرد. در 
اینگونه مواقع استفاده از مشاوره کسب وکار یکی از بهترین راه  حل ها برای شرکت ها است. 
به عنوان مثال، حالتی را تصور کنید که یک کسب وکار نیاز به راه اندازی یک وبسایت دارد. 
آنها می توانند با بهره گیری از تجارب یک برنامه نویس، به صورت پروژه ی با وی همکاری 
کنند تا آنکه بخواهند یک فرد جدید را اســتخدام کنند. بسیاری از فعالیت های یک 
کسب وکار ماهیت گذرا و مساله محور دارد که با استفاده از تخصص مشاوران کسب وکار 
می توان آنها را حل کرد.فرض کنید که کسب وکار شما درگیر یک مساله مالیاتی پیچیده 
است که حل آن نیاز به مهارت و خبرگی بالایی دارد. طبیعتا استخدام چنین فردی کار 
آسانی نخواهد بود. اما مشاوره کسب وکار این امکان را فراهم می کند تا به بالاترین سطح 
تخصص در هر زمینه ای دست یافت. در بسیاری از مواقع یک شرکت مشاوره کسب وکار 
این امکان را فراهم می کند تا شما به تعدادی از مشاوران در زمینه های مختلف دسترسی 
داشته باشید. بنابراین در هر زمان از سال که به تخصص خاصی نیاز وجود داشته باشد، 
می توان از آنها استفاده کرد. مسائل بیمه و مالیات از جمله مواردی هستند که شرکت ها 

در برخی از ایام سال نیاز دارند تا از تخصص افراد حرفه ای استفاده کنند.
صرفه جویی در پول، وقت و استرس

اگر شما به عنوان صاحب یک کسب وکار بخواهید صفر تا صد کارها توسط نیروهای 
موجود انجام گیرد، باید کارکنان زیادی را استخدام کنید. ضمن آنکه باید وقت زیادی 
را صرف مدیریت آنها کنید. از طرفی فشار و استرس کاری بر شما و سایر نیروها دوچندان 
خواهد شد. این در حالی است که با برون سپاری برخی از فعالیت ها به افراد حرفه ای، تا حد 
زیادی می توانید با فراغ بال به سایر فعالیت های خود بپردازید.به کار گیری مشاور باعث 
می شود تا از به کار گیری نیروهای جدید جلوگیری شود. بدین ترتیب در هزینه های 
کسب وکار نیز صرفه جویی خواهد شد. امروزه اکثر شرکت ها و کسب وکارها حداقل یک 
یا چند مورد از فعالیت های خود را برون سپاری می کنند. از آنجا که این افراد همیشه 
با کسب وکارهای مختلف ســروکار دارند، بنابراین از جدیدترین تغییرات در عملیات 
کسب وکارها، قوانین و مقررات و تغییرات مهم آگاهی دارند. از همین رو استفاده از مشاور 
کسب وکار باعث می شود که از دانش و اطلاعات روز بهره ببرید. در حالی که امکان دارد 

رقبا شما از این موارد بی اطلاع باشند.
نقاط ضعف و قوت را نشان می دهد

مشاوران به علت نگاه بیرونی و بی طرفی که دارند بهتر می توانند به شما نقاط ضعف و قوت 
کسب وکارتان را نشان دهند. شناسایی این نقاط کمک می کند تا صاحبان کسب وکار 
بتوانند بر روی اهدافی که در دسترس تر هستند تمرکز کنند. به جای آنکه وقت و هزینه 

خود را صرف هدفی کنند که در آن توانایی زیادی ندارند.
ما در این مقاله به چندین مورد از مزایای استفاده از مشاوره کسب وکار برای شرکت ها 
اشاره کردیم. اما قطعا بسته به موارد مختلف می توان مزایای دیگری را نیز برای استفاده 
از خدمات مشاوره ای متصور بود. اگر شما نیازمند استفاده از مشاوران حرفه ای هستید، 
می توانید با استفاده از مجموعه الوبیزنس به مشاوران مختلف در زمینه های گوناگون 

دسترسی پیدا کنید.

نگاه بیرونی به شرکت

 نوســان: نایب رییــس انجمــن واردکنندگان 
فرآورده هاي بهداشــتي، آرایشــي و عطریات ایران 
از ممنوعیت واردات عطر در ســال جاري خبر داد و 
گفت: این در حالي اســت که ۹۰ درصد عطر موجود 
در بازار از طریق واردات تأمین مي شــد. محمدرضا 
بحیرایي با اشــاره به ممنوعیت واردات فرآورده هاي 
آرایشي بهداشتي از سال گذشته، اظهار کرد: بیش از یک سال است که ۲۰۰ 
کانتینر محصول آرایشي و بهداشتي در گمرک ها دپو شده و با وجود اینکه ثبت 
سفارش پیش از ممنوعیت واردات انجام شده و پول آن هم از سوي بازرگانان 
پرداخت شده اقدامي در این زمینه انجام نشده اســت. به گفته وی، کل بازار 
محصولات آرایشي بهداشتي ایران معادل ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیون یورو بوده، اما 
با افزایش قیمت هاي اخیر و کاهش تقاضا در پي آن این بازار به ۱۵۰ میلیون 

یورو ارز نیاز دارد.

 نوسان: بررسی وضع فارغ التحصیلان آموزش عالی  
در بین جمعیت بیکاران از این حکایت دارد که در بهار 
امسال ۳۶ درصد بیکاران را فارغ التحصیلان آموزش 
عالی تشکیل داده اند که میزان آن نسبت به بهار  سال 
گذشته حدود ۴.۴ درصد کم شده است. این درحالی 
اســت که ۲۴.۷ درصد از افراد بیــکار فارغ التحصیل 
مردان هســتند که ۴.۵ درصد نسبت به بهار پارسال کمتر شــده اند، از سوی 
دیگر ۷۱.۹ درصد آنها فارغ التحصیل زن هستند که در مقایسه با  سال گذشته 
۶.۹ درصد افزایش داشته اند. اما از مجموع شاغلان سهم فارغ التحصیلان  آموزش 
عالی ۲۵.۲ درصد در بهار امسال بوده است که نسبت به  سال گذشته ۰.۷ درصد 
افزایش دارد. ۲۱.۳ درصد سهم مردان فارغ التحصیل از بین شاغلان این بخش 
بوده است که افزایش ۰.۲ درصدی دارد و ۴۵.۱ درصد زنان فارغ التحصیل شاغل 
بوده اند که بر تعداد آنها نیز ۵.۱ درصد نسبت به بهار پارسال افزوده شده است.

 نوســان: عضو هیأت نمایندگان اتــاق بازرگانی 
تهران با اشــاره به مشــکلاتی که صادرکنندگان در 
ماه های گذشــته برای بازگشت ارز به کشــور با آن 
مواجه بوده اند، پیشــنهادهایی را بــه بانک مرکزی 
ارایه کــرد. محمدرضــا نجفی منش، اظهــار کرد: 
»در ماه هــای گذشــته تعــدادی از صادرکنندگان 
تلاش کرده اند با چمدان و به شــکل دســتی به کشــور ارز بیاورنــد، که این 
مســأله از ســوی دیگر همه صادرکنندگان امــکان اجــرای آن را ندارند.«
وی با بیان اینکه فشــار بیش از حد به صادرکنندگان درنهایت به تولید کشور 
ضربه می زند، بیان کرد: »بانک مرکزی برای آنکه ارز مورد نیاز خود را دریافت 
می کند، می تواند در کشورهای مقصد صادراتی ما شماره حسابی معرفی کرده و 
ارز را در همان نقطه بگیرد. اگر این موضوع ممکن نیست، باید شیوه هایی مانند 
واردات در ازای صادرات و تســهیل شرایط قانونی در دســتور کار قرار گیرد.«

 نوسان:  سخنگوی ستاد آزادسازی سهام عدالت 
گفت: »تاکنون در مجموع دو هزار و ۷۳۷ میلیارد 
تومان ســهام عدالت بــه فروش رفته کــه از این 
عدد دو هزارو ۷۳۱ میلیارد تومان هم توزیع شــده 
اســت. مابقی فاصله این دو عدد در پروســه واریز 
به حساب مشمولان سهام عدالت است.« حسین 
فهیمی افزود: »کسانی که نسبت به فروش ســهام خود اقدام کرد ه اند اما 
تاکنون پول به حســاب آنها واریز نشده، نگران نباشــند و صبوری کنند؛ 
چراکه انتقال پول به کارگزاری و به حســاب افراد کمی  زمانبر اســت.« 
او در گفت وگو با ایلنا با اشــاره بــه تعداد ســفارش گذاری برای فروش 
سهام عدالت اظهار داشت: »از بین مشمولان ســهام عدالت یک میلیون 
و ۸۰۰ هزار نفر برای فروش ســهام خــود ســفارش گذاری کردند که از 
این تعداد یک میلیون و ۷۶ هزار نفر موفق به فروش ســهام خود شــدند.

واردات عطر هم ممنوع شدفروش سهام عدالت به 2۷00 میلیارد تومان رسیدبانک مرکزی شماره حساب اعلام کند3٦٪ بیکاران فارغ التحصیلان دانشگاهی هستند

 ها
ده

برا

capital

با وجود عرضه قابل توجه سهام ، همچنان طرف تقاضا نسبت به عرضه متورم است

چرا شرکت ها به مشاوره کسب وکار نیاز دارند؟؛

فاصلـه ای کـه اکنون بازار با شـاخص دو میلیـون واحدی دارد، بـه اندازه رشـد دو روز بازار در هفته گذشـته 
اسـت؛ بنابرایـن نمی توان اعلام کرد ورود شـاخص بورس بـه این کانال غیرممکن اسـت اما اظهارنظر قطعی 

در مـورد اینکه شـاخص بـورس در چه بازه زمانـی به این کانال ورود کند، کمی دشـوار اسـت
گزارش

گرو ه بازارها
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 قرار است امسال این طرح دیرینۀ ایران 
همواره  از دهۀ۶۰  که  محقق شود؛ هدفی 
دغدغه کشور بوده و به گواه متولیان، اگر همه 
چیز مطابق برنامه پیش برود، از ابتدای سال 
۱۴۰۰ موقعیت بهتری برای صنعت نفت ایران 
و امنیت کشور ایجاد می کند. چرا این پروژه 
گرفته  لقب  دولت«  کار  »استراتژیکترین 

است؟
پس از انقلاب اسلامی همواره دولتها بر لزوم توسعۀ 
ســواحل مکران تأکید کرده اند، اما متأسفانه این 
توجه صرفا روی کاغذ بــوده و به بهانۀ ناتوانایی در 
جلب سرمایه گذاریهای خارجی و خصوصی برای 
تأمین مالی طرحها و زیرســاختهای لازم، اقدامی 
صورت نگرفته اســت. با تأکید مکرر مقام معظم 
رهبری بر فقرزدایی ســواحل بلوچستان و کشف 
استعدادهای این مروارید پنهان، دولت مکلف شد 
تمام توان خود را به منظور توسعۀ مبتنی بر اقتصاد 
مقاومتی و با اولویت سواحل مکران در دستور کار 
قرار دهد. مجــاورت منطقۀ مکران بــا آبهای آزاد 
بین المللی در سرتاســر مرز جنوبی و همسایگی 
مستقیم با کشورهای پاکستان و افغانستان و به طور 
غیرمستقیم با کشورهای آسیای مرکزی )از طریق 
ترکمنستان(، این منطقه را به درگاهی مناسب برای 
دسترسی به دریاهای آزاد و تردد آسانتر کشتیهای 

تجاری نسبت به تنگۀ هرمز و منطقۀ خلیج فارس 
بدل کرده است. دولت دوازدهم همسو با برنامۀ کلان 
توسعۀ سواحل مکران، یکی از مأموریتهای یازدهگانۀ 
اصلی وزارت نفت را توســعۀ سواحل مکران عنوان 
کرده است. احداث خط لوله گوره-جاسک بخشی 
از برنامۀ وزارت نفت بــرای عمل به مأموریت خود 
در خصوص توسعۀ سواحل مکران و محدودۀ بندر 
جاسک است. انتقال نفت خام از گوره به جاسک با 
بیش از دو میلیارد دلار سرمایه گذاری، تمرکززدایی 
از پایانه های صادراتی و متنوع ســازی این روند و 
کاهش ریسک صادرات از تنگه هرمز را در پی دارد؛ 
ضمن اینکه سبب ایجاد اشتغال در منطقۀ مکران و 

توسعۀ پایدار میشود.
در سال جاری نیز که رهبر معظم انقلاب اسلامی 
آن را »جهش تولید« نامیده اند، اهمیت ســرعت 
بخشیدن به اجرای این طرح بیشازپیش نمایان شده 
است؛ به طوریکه بارها مقامات عالی کشور، رئیس 
جمهوری محترم و وزیر نفت نیز طرح احداث خط 
لوله گوره-جاسک را مهمترین اولویت وزارت نفت 
در سال ۹۹ دانســته اند. با اجرای این طرح، امکان 
انتقال روزانه یک میلیون بشکه نفت خام از گوره در 
استان بوشهر به منطقۀ جاسک در سواحل دریای 
عمان فراهم میشود و جاسک به عنوان دومین پایانۀ 

صادراتی نفت خام کشور اهمیت راهبردی می یابد.

 اساسا پروژه خط لوله نفتی گوره به جاسک 
ریل  روی  اهدافی  چه  به  یافتن  دست  با 
اجرایی قرار گرفت؟ آیا توسعه مناطق محروم 

مهمترین بخش آن است؟
پروژۀ خط لولۀ نفتی گوره به جاســک گام بلندی 
اســت که می تواند با ایجاد توســعۀ پایــدار، به 
محرومیت زدایی و افزایش سطح امنیت اجتماعی 
و رفاه مردم در منطقۀ جاسک و استانهای همجوار 
هرمزگان منجر شود. به منظور تعهد به مسئولیتهای 
اجتماعی و کمک به توســعۀ ملی و منطقه ای و 
فقرزدایی از مناطق محروم کشور، از سوی وزارت 
نفت و شرکت ملی نفت ایران و شرکت هایی مانند 
فولاد مبارکۀ اصفهان و اکســین که در پیشــبرد 
و تأمین مواد اولیــۀ این طرح نقــش مؤثری ایفا 
میکنند، تصمیم گرفته شــد شهرستان جاسک 
در فاصلۀ ۳۲۰ کیلومتری شــرق بندرعباس در 
استان هرمزگان در نظر گرفته شود که دارای بندر 
چندمنظورۀ استراتژیک در نوار ساحلی دریای عمان 
است و با نزدیکی به آب های آزاد، امکان پهلوگیری 
کشتی های پهن پیکر و عظیم در آن وجود دارد؛ و 
بدین منظور پروژۀ خط لوله نفتی گوره به جاسک 
در دســتور کار قرار گیرد و این منطقه به یکی از 
مراکز مهم انرژی و صنعتی ایران تبدیل شــود. به 
این ترتیب در آینده ای نزدیک، بندر جاســک با 

اجرای پروژه های عظیم نفتی، امکان انتقال روزانه 
یک میلیون بشکه نفت خام ســنگین از مناطق 
نفت خیز، ذخیره ســازی ۱۰ میلیون بشکه نفت 
خام و پهلوگیری کشتی های پهن پیکر با ظرفیت 
۲ میلیون تن را پیدا خواهد کرد. فعالیت ها و اقدامات 
به نحوی برنامه ریزی شده که بخش های اصلی این 
طرح تا پایان امسال به بهره برداری برسد و نفت خام 
به منظور ذخیره سازی و صادرات، به غرب منطقۀ 

جاسک در ساحل دریای عمان خواهد رسید.
انتقال نفت خام گوره به جاسک،   طرح 
طرحی در ابعاد ملی و به گواه فعالان و متولیان 
نمادی از خودکفایی و تکیه بر توانمندیهای 
شده  اعلام  آمارهای  طبق  است.  داخلی 
نزدیک به ۹۰ درصد کالاهای موردنیاز این 
طرح از داخل کشور تأمین میشود. نقش 
شرکتهایی مانند فولاد مبارکه که در مسیر 
رشد این پروژه مهم گام برداشته اند تا چه 

اندازه تأثیرگذار بوده است؟
در ابتدای اجرای طرح به دلیل مســائل مطرح در 
تأمین ورق، شــاهد تأخیر در انجام کار بودیم؛ اما 
خوشبختانه اکنون روند اجرای طرح به خوبی در 
حال پیشرفت اســت و عزم جدی وجود دارد تا به 
موقع و بر اســاس برنامۀ زمانبندی طرح به پایان 
برسد و شاهد شکوفایی اقتصاد این منطقه باشیم. در 
پروژۀ خط لوله نفتی گوره به جاسک، حدود ۵۰۰ 
میلیون یورو مربوط به قرارداد تأمین لوله و حدود 
۴۸ میلیون یورو مربوط به ساخت پمپ های انتقال 
می شود که از کارخانه های داخلی و با تکیه بر توان 
داخلی در حال تأمین است. پیش از این لوله های 
API سرویس ترش از شرکتهای اروپایی، چینی 
یا کرهای تأمین می شد، اما برای نخستین بار این 
محصول در مقیاسی بزرگ با استفاده از توان داخلی 
و فعالیت همزمان چند کارخانه فولادسازی و لوله 

سازی ایرانی تأمین میشود که جای افتخار است.
در ایجاد زنجیرۀ تولید لولۀ NACE، تبدیل تختال 
به ورق و ســپس لوله که برای نخستین بار انجام 
میگیرد، شــرکت فولاد مبارکه اصفهان، شرکت 
فولاد اکسین خوزستان، لوله سازی اهواز، لوله سازی 
ماهشهر و لوله سازی صفا فعالیت میکنند. فولاد 
مبارکه برای نخستین بار تختال موردنیاز این ورق 
و شرکت فولاد اکسین خوزستان نیز برای نخستین 
بار چنین ورقهای عریضی را پس از تلاشهای بسیار 
ساختند و این موضوع نشــان میدهد شرکتهای 
ایرانی در ساخت، تولید و تأمین تجهیزات صنعتی 

چقدر توانمندند. 
باید اذعان کرد که در سال گذشته با تلاش مدیران 
و کارکنان صنعــت نفت و همکاری ســازندگان 
و پیمانــکاران، توفیقات چشــمگیری در اجرای 
این طرح حاصل شــد و تلاشگران عرصۀ صنعت 
توانستند برای اولین بار با بومیسازی و تولید ورق 
عریض فولادی سازگار با نفت اسیدی، تحریم های 
ظالمانه علیه کشور و صنعت نفت را بیاثر کنند و 
مشکل تأمین لولۀ موردنیاز برای این طرح را رفع 
کنند. در این طرح، حلقۀ اول از طریق شرکت فولاد 
مبارکه تولید میشود و در حلقۀ دوم ورق موردنیاز 
توسط شرکت فولاد اکســین تولید خواهد شد و 
سپس لوله سازان داخلی این ورق ها را به لوله تبدیل 

می کنند.

گزارش

  گزارش

 نوسان: همزمان با ایام گرامیداشت 
روز بهزیستی و تأمین اجتماعی، مدیر 
روابط عمومی فــولاد مبارکه با حضور 
در بهزیســتی اصفهان با مدیرکل این 
ســازمان دیدار کرد و ضمن قدردانی 
از مدیــران، کارشناســان و کارکنان 
این ســازمان گفت: در این شرایط که 
ویروس کرونا بیش ازپیش عرصه را به 
مدافعان سلامت جامعه در بیمارستانها 
و عزیزانی که از مددجویــان در مراکز 
بهزیستی و توانبخشــی مراقبت می 
کنند، تنگ کرده اســت، به واقع باید 

قدردان زحمات آنها باشیم.
ایرج ترابــی در این دیــدار از آمادگی 
فولاد مبارکه جهت همیاری و حمایت 
مددجویان تحت پوشش این سازمان 
و انتقال دانش مدیریت فولاد مبارکه و 
آنچه بتواند بهزیستی را در فرایندهای 
خود به شــرایط مطلوب نزدیک کند، 
خبر داد و گفت: تاکنون فولاد مبارکه 
تا آنجا که مقررات شرکت اجازه داده، 
در همیاری این سازمان و مددجویان آن 
کوتاهی نکرده است؛ اما به نظر میرسد 
باید شرایطی فراهم کرد تا از دانشی که 
در بسیاری از حوزه های مدیریتی فولاد 
مبارکه نهادینه شده استفاده نمود  تا این 
نهاد که وظیفۀ سنگینی را در جامعه به 

دوش می کشد، توانمندتر شود.
وی در همین راســتا تصریح کرد: باید 
مدیران و کارشناســان بهزیســتی در 
بازدیدهایی که در شــرایط مناسب از 
فولاد مبارکه خواهند داشــت، مسائل 
خود را مطرح کنند تــا بتوانند از الگوها 
و تجارب فولاد مبارکه در حل آنها بهره 
مند شوند.در ادامۀ این بازدید، مدیرکل 
بهزیســتی اســتان اصفهان نیز گفت: 
همــکاری و حمایت فــولاد مبارکه از 
سازمان بهزیستی سابقه ای دیرینه دارد. 
مرضیه فرشاد، با تشــکر و قدردانی از 
حضور مدیر روابط عمومی و همراهان 
وی، از حمایتهــا و هم دلیهــای این 
شرکت قدردانی کرد و گفت: همکاری 
و حمایت فــولاد مبارکه از ســازمان 
بهزیستی ســابقه ای دیرینه دارد. این 
شرکت با حمایتهای مالی خود همواره 
مددجویان بهزیستی را در اقصی نقاط 
استان مورد عنایت قرار داده و به یقین 
یکی از حامیــان اصلی مــا در مراکز 
کودک و نوجوانــان و مرکــز خیریۀ 
نگهــداری معلولان ذهنی به شــمار 
میرود.وی دیدار با مدیر روابط عمومی 
فولاد مبارکه را مفید دانســت و اظهار 
داشت: در جلسۀ امروز به دیدگاه های 
تازه و به این جمعبندی رســیدیم که 
بهزیســتی میتواند از الگوی مدیریتی 

فولاد مبارکه بهره مند گردد.
وی با تأکید بر اینکه استفاده از الگوهای 
مدیریتی فولاد مســتلزم ارتباط هرچه 
بیشــتر با این سازمان اســت گفت: تا 
امروز ما به فولاد مبارکه به چشــم یک 
بنگاه صنعتی صرف نگاه میکردیم، اما 
در ادامه تلاش خواهیم کرد با همکاری 
روابط عمومی این شــرکت، از تمامی 
ظرفیتهای آن که می تواند بهزیستی را 
چند گام به جلو هدایت کند، بهرۀ وافی 
و کافی را ببریم. ضمن اینکه بازدید ما و 
سایر مددکاران بهزیستی از فولاد مبارکه 
به عنوان بزرگترین تولیدکننده فولاد 
کشور میتواند برای ما جذابیت خاصی 
داشته باشد و علاوه بر افزایش بهره وری، 
حال ما را برای ادامۀ فعالیت های خود و 
خدمت رسانی به مددجویان بهتر کند.
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ــس  ــوی رئی ــاری از س ــاه ج ــه 5 تیرم ــک ک ــام گوره-جاس ــت خ ــال نف ــه انتق ــط لول ــداث خ اح
گفت و گو

گروه  صنعت
ــی از  ــد، یک ــاز ش ــران آغ ــۀ مک ــما در منطق ــازی رس ــورت مج ــه ص ــت ب ــر نف ــوری و وزی جمه
اســتراتژیکترین طــرح هــای دولــت یازدهــم شــمرده مــی شــود. خــط لولــه ای کــه قرار اســت نفــت را از بوشــهر 
بــه جاســک انتقــال دهــد هــزار کیلومتــر طــول دارد. در ایــن طــرح بــرای انتقــال روزانــه یــک میلیــون بشــکه 
نفــت از لولــه هایــی بــا قطــر ۴۲ اینــچ اســتفاده مــی شــود. پیــش از ایــن لولــه های ســرویس تــرش از شــرکتهای 
اروپایــی، چینــی یــا کــره ای تأمیــن مــی شــد، امــا بــرای نخســتین بــار ایــن محصــول در مقیاســی بــزرگ بــا 
اســتفاده از تــوان داخلــی و فعالیــت همزمــان چنــد کارخانــۀ فولادســازی و لولــه ســازی ایرانــی تأمیــن میشــود. 
پــس از تــلاش هــای بســیار، فــولاد مبارکــه بــرای نخســتین بــار تختــال موردنیــاز ایــن ورق و شــرکت فــولاد 
اکســین خوزســتان نیــز بــرای نخســتین بــار ورق هــای عریــض مورداســتفاده را ســاختند. در گفــت وگو بــا تورج 
دهقانــی، مدیرعامــل شــرکت مهندســی و توســعۀ نفــت، ضمــن بررســی آخرین وضعیــت و جزئیــات طــرح انتقال 
نفــت گــوره بــه جاســک، نقــش شــرکت هــای فــولادی و تأثیــر ســاخت تجهیــزات در داخــل کشــور بــر رونــد 
توســعه بخــش هــای مختلــف اقتصــادی مــورد واکاوی قــرار گرفــت. بــه اعتقــاد دهقانــی، داخلــی ســازی اثــر 

تحریم ها را به صفر رسانده است.

بازرسی های گرم و سرد تختالهای تولیدی در سه ماهۀ نخست سال ۱۳۹۹ حاکی از آن است 
که روند روبه رشد کیفی تولید در این شرکت به میزان بی سابقه ای افزایش یافته است، تا 
جایی که در اردیبهشت ماه ۹۹.۲۹ درصد تختال ها بدون نیاز به عملیات اصلاحی مورد تأیید 
بازرسان کیفی این شرکت قرار گرفت. سید اصغر مدنی، معاون بهره برداری شرکت فولاد 
هرمزگان، با بیان مطلب فوق گفت: این موفقیت با برنامه ریزی و اقدامات صورت گرفته در 
جهت تداوم و ارتقای کیفیت تولیدات فولاد هرمزگان و در سال جهش تولید به دست آمد.

جهش کیفی تختال فولاد هرمزگان
نمایندۀ مردم تبریز و رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس، پس از بازدید از خطوط 
تولید شرکت فولاد مبارکه، گفت: امروز برای من روزی خاطره انگیزی بود؛ چراکه توانستم 
فرایند تبدیل سنگ آهن به انواع محصولات تخت فولادی را از نزدیک نظاره گر باشم. حجت 
الاســلام محمدرضا میرتاج الدینی اضافه کرد: ورق های این شــرکت موجب خودکفایی 
کشور است و چرخ بسیاری از صنایع پایین دست را به گردش درمی آورد. ازاینرو از همۀ این 
عزیزان تقاضا می کنم که نگذارند وقفه ای در راه اندازی پروژۀ نورد گرم شمارۀ ۲ ایجاد شود. 

از طرح های توسعه فولاد مبارکه حمایت می کنیم

الگوهای فولادمبارکه 
برای بهبود بهزیستی

نگاهی به نقش فولادسازان در راه اندازی خط لوله نفت گوره-جاسک در گفت وگو با مدیرعامل شرکت مهندسی نفت:

داخلی سازی اثر تحریم را خنثی کرد
فولاد مبارکه برای نخستین بار تختال موردنیاز خط لوله نفت بوشهر به جاسک را تامین می کند

 نوســان:رئیس هیئت عامل ایمیدرو گفت: گروه فولاد مبارکه 8 طرح 
توسعه ای خود را با سرمایۀ ۹۰۹ میلیون یورو و ۱۰ هزار میلیارد تومان تا 
۱۴۰۳ به بهره برداری میرساند. برای تحقق این مهم، طبق سیاست های 
ایمیدرو، استراتژی تأمین مالی طرح های توسعۀ شرکتهای بزرگ از محل 
سود، در دستور کار است. معاون وزیر صمت تصریح کرد: سازمان توسعه 
و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران در راستای راهبردهای توسعه ای 
خود، اســتراتژی تأمین مالی طرح های توسعه ای شرکت های معدن و 

صنایع معدنی از محل سود خود شرکت ها را آغاز کرده است.
خداداد غریب پور یادآور شد: هدف گذاری مذکور توســط این سازمان توسعه ای 
به این جهت انجام شده که کشور در شرایط محدودیت در تأمین مالی بین المللی 
)فاینانس(، نبود تسهیلات بانکی و تحریم نفت به سر می برد. رئیس هیئت عامل 
ایمیدرو افزود: از سال گذشته مقرر شده این مدل تأمین مالی در شرکتهای فولاد 
مبارکه، ملی مس، گلگهر، چادرملو و فولاد خوزستان با افزایش سرمایه عملیاتی شود.

نورد گرم شمارۀ ۲ یکی از مهمترین طرح ها
غریب پور اظهار داشت: پروژۀ نورد گرم شمارۀ ۲ شرکت فولاد مبارکۀ اصفهان یکی 
از مهمترین این طرحها محسوب میشود که تکمیل زنجیرۀ تولید آن به ۷.۲ میلیون 
تن می رسد.  وی یادآور شــد: آیین کلنگزنی طرح فوق خردادماه امسال با حضور 
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو در اصفهان 
برگزار شد.غریب پور در ادامه دربارۀ ارزش طرح گفت: میزان سرمایۀ موردنیاز پروژۀ 
نورد گرم شمارۀ ۲ فولاد مبارکه  ۲۵۵ میلیون یورو   و ۴ هزار   و  ۳۲۰  میلیارد تومان 
برآورد شده و میزان اشتغال زایی  آن به طور مستقیم هزار نفر و غیرمستقیم به ۱۰ 

هزار نفر میرسد.

بهره برداری از فاز دوم فولاد سنگان به زودی
غریب پور همچنین گفت: احداث واحد تولید کنسانترۀ سنگ آهن شرکت صنایع 
معدنی فولاد سنگان با ظرفیت ۵ میلیون تن از دیــگر طــرح های توســـعه ای 
مبارکه محــــسوب می شــــود که فاز نخست آن )ظرفیت ۲.۵ میلیون تن( در 
خردادماه امســال با فرمان رئیس جمهوری افتتاح شــد و فاز دوم آن به زودی در 
تابستان سال جاری راه اندازی می شود. وی تأکید کرد،: میزان سرمایه گذاری ارزی  
این کارخانه ۱۵۰ میلیون یورو  و   ریالی آن ۷۵۰ میلیارد تومان است. اشتغال زایی 

مستقیم و غیرمستقیم فولاد سنگان به ترتیب ۴۸۰ و ۳ هزار نفر است.

ایجاد ۴ هزار فرصت شغلی مستقیم 
در فولادسازی سفیددشت

رئیس هیئت عامل ایمیدرو با اشاره به دیگر طرح های فولاد مبارکه، اظهار داشت: 
فولادسازی و ریخته گری تختال شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری 
با ظرفیت ۸۰۰ هزار تن تختال نیز ازجمله طرح های فولادی است که در فهرست 
طرح های توسعه ای این فولادســاز قرار دارد. بنابر اعلام مسئولان مجتمع فولاد 
سفیددشت، تاکنون پروژۀ فولادسازی این مجموعه ۸۴ درصد پیشرفت فیزیکی 
داشــته و طی امســال به بهره برداری میرســد. وی تصریح کرد: میزان سرمایه 
گذاری در واحد فولادسازی سفیددشت ۹۵ میلیون یورو   و   ریالی آن هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان است. اشتغال زایی مســتقیم فولادسازی سفیددشت ۴ هزار نفر  و 

غیرمستقیم  آن ۸ هزار نفر است.

بهره برداری از فاز نخست 
الکترود گرافیتی اردکان در سال ۹۹

غریب پور همچنین به اهمیت طرح الکترود گرافیتی برای صنعت فولاد کشور اشاره 
کرد و گفت: خط نخست سالن ماشین کاری شــرکت نوین الکترود اردکان در فاز 
اول با ظرفیت ۳۰ هزار تن نیز امسال با سرمایه گذاری ۸۵ میلیون یورو راه اندازی 
میشود.به گفتۀ وی، اشــتغال زایی این خط ۵۸۰ نفر به صورت مستقیم و ۴ هزار 
نفر به طور غیرمستقیم است.وی تأکید کرد: پروژۀ الکترود گرافیتی شرکت نوین 
الکترود اردکان دارای بودجه ای در حدود ۳۳۰ میلیون یورو است که فاز نخست آن 

در سال ۹۹ به بهره برداری می رسد.

سه پروژۀ توسعه ای در اندیمشک و هرمزگان
غریب پور دربــارۀ طرحهای دیگــر فولاد مبارکه اظهار داشــت: احــداث واحد 
فولادســازی و ریخته گری بیلت مجتمع فولاد زاگرس اندیمشک )ظرفیت ۴۰۰ 
هزار تن بیلت(، پروژۀ افزایش ظرفیت زیرسقف از ۱.۵ به ۲ میلیون تن تختال فولاد 
هرمزگان )۵۰۰ هزار تن تختال( و پروژۀ احداث کارخانۀ تولید ورق عریض شرکت 
فولاد هرمزگان )۱.۲ میلیون تن پلیت( از دیگر طرح های توسعه ای فولاد مبارکه 
محسوب می شود که به ترتیب در سالهای ۹۹، ۱۴۰۱ و ۱۴۰۳ به بهره برداری می 
رسند. وی یادآور شد: مشــارکت در طرح های تولید کک نفتی شرکت اروند کک 
ایرانیان، تولید ۱۰ میلیون تن فولاد در منطقۀ ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی 
خلیج فارس و نیز مشارکت در طرح تولید۱۰ میلیون تن فولاد در منطقۀ آزاد چابهار 

نیز در دستور کار شرکت فولاد مبارکه قرار دارد.

رویکرد  افزایش سرمایۀ فولاد مبارکه
وی تصریح کرد: شرکت فولاد مبارکه به عنوان بزرگترین واحد صنعتی و فولادساز 
کشور از مجموعه هایی است که این رویکرد را طبق سیاست های بالادستی اجرایی 
کرده است. این فولادساز سال گذشته در گام نخست افزایش سرمایۀ ۸ هزار میلیارد 
تومانی را عملیاتی کرد و امسال نیز ۱۰ هزار میلیارد تومان دیگر را در قالب افزایش 
سرمایه به ســرمایه گذاری در طرح های خود اختصاص خواهد داد. در این زمینه 
مبارکه ۸ طرح توسعه ای در بخش های گندله، کنسانتره، تختال و ...، را در شمار 

برنامه های خود قرار داده که تا سال ۱۴۰۳ به بهره برداری می رسد.

هزاران فرصت شغلی 
با بهره برداری از 8 طرح توسعۀ فولادمبارکه

رئیس هیئت عامل ایمیدرو اعلام کرد:

 نوسان: در ســه ماهۀ نخست سال جاری، 
میزان تولید ورق گرم کشــور بــه رقم یک 
میلیون و ۸۱۳ هزار و ۱۷۰ تن رســید که از 
این رقم ســهم فولاد مبارکه به بیش از ۹۵ 

درصد افزایش یافته است.  
در سه ماهه نخســت ســال جاری میزان 
تولید ورق گرم فولاد مبارکه یک میلیون و 
۳۵۵ هزار تن بوده و در فولاد سبا نیز تولید 
این محصول با   ۹.۱ درصد رشــد نســبت 
به مدت مشابه ســال قبل به ۳۷۱ هزار تن 
افزایش یافته است. بنابر اعلام سازمان توسعه 
و نوســازی معادن و صنایع معدنــی ایران 

)ایمیدرو( میزان تولید ورق سرد در دورۀ سه 
ماهه نخست سال ۹۹ به ۳۹۷ هزار   و   ۸۹۴ 
تن رســید.همچنین ورق عریض تولیدی 
فولاد اکسین در فصل بهار امسال برابر با ۲۳۰ 
هزار   و   ۷۸۷ تن ثبت شــد که صرفا توسط 

این واحد تولید می شود.
تولید   ۹.۹ میلیون تن مقاطع تخت

آمار عملکرد فولادســازان در سال گذشته 
حاکــی از تولید ۹ میلیــون و ۹۶۰ هزار تن 
مقاطع تخت فــولادی )ورق گرم، ســرد و 
پوششدار( اســت که در مقایسه با عملکرد 
ســال ۹۷ رشــد ۵درصدی داشــته است. 

فولادسازان در ســال ۹۷ در بخش مقاطع 
تخت فــولادی ۹ میلیــون و ۴۵۹ هزار تن 

تولید داشتند.
کل تولید ورق گرم8.۲ میلیون تن

آمار انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، کل 
تولید ورق گرم در ســال ۹۸ را ۸ میلیون و 
۲۳۲ هزار تن ثبت کرده که رشد ۴ درصدی 
نســبت به رقم ۷ میلیــون و ۹۴۳ هزار تن 
عملکرد سال ۹۷ داشته است. ضمن اینکه 
آمــار تولید ورق ســرد نیز در ســال ۹۸ به 
رقم ۲ میلیون و ۶۲۸ هزار تن رســید و در 
مقایسه با عملکرد سال ۹۷ با رقم ۲ میلیون 

و ۵۳۸ هــزار تن، افزایــش ۴ درصدی دارد.
صادرات مقاطع تخت فولادی

صادرات مقاطــع تخت فولادی در ســال 
گذشــته ۸۰۵ هزار تن بود و نسبت به رقم 
۸۷۷ هزار تن عملکرد ســال ۹۷ کاهش ۸ 
درصدی داشــت. میزان ورق گرم صادراتی 
در سال ۹۸ برابر با ۵۳۶ هزار تن بود که افت 
۱۹ درصدی در مقایسه با صادرات سال ۹۷ 
با رقــم ۶۶۲ هزار تن ثبت کــرد. همچنین 
مجموع ورق سرد صادراتی نیز پارسال ۱۲۰ 
هزار تن بود و نسبت به رقم ۴۳ هزار تنی در 

سال ۹۷ رشد ۱۷۹ درصدی داشت.

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران  اعلام کرد:

تولید 9۵ درصد ورق گرم کشور در فولاد مبارکه
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت اصفهان شبکه ســازان با مسئولیت محدود به 
شــماره ثبت ۲۰۹۶۲ و شناســه ملی ۱۰۲۶۰۴۱۸۲۰۲ به اســتناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۲۱/۰۴/۱۳۹۹ تصمیمات 
ذیل اتخاذ شد : محل شــرکت در واحد ثبتی اصفهان به آدرس استان 
اصفهان ، شهرســتان اصفهان ، بخش مرکزی ، شــهر اصفهان، محله 
مسجد مصلی ، کوچه شهید اسداله شیرعلی]۱۱-۱۰[ ، خیابان شیخ 
مفید ، پلاک -۱۷ ، طبقه همکف کدپستی ۸۱۶۴۷۷۴۱۶۱تغییر یافت 

و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. 
اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )۹۱۶۲۹۰(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت منحله در حال تصفیه نیکان ارتباط سپاهان 
سهامی خاص به شماره ثبت ۴۵۰۲۵ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۶۲۹۹۹۲ 
به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 
۱۷/۰۴/۱۳۹۹ مازیار فنایی پور به شماره ملی ۱۲۸۵۸۸۲۳۵۰ بسمت 
مدیر تصفیه برای مدت دو ســال انتخاب گردید. محل تصفیه خیابان 
شهید دکترباهنر پلاک۲۰۱ مجتمع تجاری اداری نگین باهنر طبقه 

سوم واحد۲۷ کدپستی ۸۱۳۸۷۷۳۸۲۳ میباشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )۹۱۶۲۸۹(

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان از آزادسازی ۱۰ هکتار 
از اراضی بستر زاینده رود در شرق اصفهان از ابتدای تیرماه خبر داد. حسن ساسانی 
اظهار کرد: با پیگیری های صورت پذیرفته و هماهنگی های به عمل آمده نسبت به 
رفع تصرف ۱۰ مورد اعیانی اعم از ساخت و ساز غیرمجاز، محوطه سازی و احداث باغ در 
بستر رودخانه زاینده رود، حد فاصل چم طاق تا ابتدای شهر اصفهان در ۲۰ روز گذشته 

اقدام گردیده است.

رئیس شورای راهبردی، مرکزکارآفرینی و کسب کار بانوان و خانواده اتاق بازرگانی اصفهان گفت: 
ماموریت این شورا، شناسایی، بسترسازی، توانمندسازی و شبکه سازی بانوان کارآفرین و یا مستعد 
کارآفرینی و پیشرفت و توسعه زیست بوم کسب و کار در راستای خلق ارزش خانواده کارآفرین است. 
فرشته امینی، افزود: اعضای زیست بوم کسب وکار بانوان شامل اعضای بانوی اتاق بازرگانی با تمرکز 
بر بنگاه های کوچک و متوسط، بانوان کارآفرین و یا شاغل در بنگاه های زیست بوم کسب وکار، 
بانوان مستعد کارآفرینی و خانواده آنان و همسران اعضای اتاق بازرگانی در نظر گرفته شده اند.

  نوسان: معاون بهره برداری و توسعه 
آب شرکت آبفا استان اصفهان گفت: با 
اجرای ۱۲/۳ کیلومتــر خط انتقال آب 
از شیرخانه نجف آباد  به مرکز کنترل و 
توزیع آب اصفهان  محل چاههای فلمن  
،  ظرفیت آبرســانی به شهرهای تحت 
پوشش تصفیه خانه آب اصفهان بزرگ  

تقویت می شود.
ناصــر اکبری تصریــح کــرد: از اواخر 
فروردین ماه تاکنون بیش از ۶ کیلومتر 
از  این خط انتقال با قطر ۱۴۰۰ میلیمتر 
با هزینه ایی بالغ بــر ۳۵ میلیارد تومان  
اجرایی شده اســت. این در حالیست 
که پیش بینی می شود برای اجرای ۶ 
کیلومتر باقی مانده از این پروژه به بیش 
از ۷۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز است. وی 
با بیان اینکه با اجرای این پروژه حدود 
۳۰۰ لیتر در ثانیه بــه ظرفیت انتقال 
آب از تونل اشترجان به اصفهان افزوده 
می شــود اعلام کرد:  هم اکنون نهایت 
ظرفیت انتقال آب از سامانه اول اصفهان 
بزرگ حدود ۱۱/۵ مترمکعب در ثانیه 
است در حالیکه نیاز آبی استان در پیک 
مصرف به حــدود ۱۵/۵ مترمکعب در 

ثانیه می رسد.
اکبری با اشــاره به ظرفیت تامین آب 
شرب در اســتان تصریح کرد: در فصل 
تابستان از طریق ســامانه اول آبرسانی 
اصفهان بزرگ حــدود ۱۱/۵،  و از دیگر 
منابع مانند چاه های فلمن و چاه های 
متفرقه، حدود ۱/۵ متر مکعب برثانیه 
که در  نهایت ظرفیت تامین آب شرب 
در اســتان اصفهان  به ۱۳ مترمکعب 

برثانیه  می رسد. 
ناصر اکبری اجــرای خط انتقال با قطر 
۱۴۰۰ میلیمتر از شیرخانه نجف آباد 
به مرکز کنترل و توزیــع آب اصفهان 
را موجب تقویت آبرســانی سامانه اول 
اصفهان بزرگ خواند و افــزود: پس از 
بهره برداری از فاز اضطراری سامانه دوم 
آبرسانی به اصفهان بزرگ، حدود ۳/۲ 
متر مکعب در ثانیه آب از طریق این خط 
به ظرفیت تامین آب شــرب شهرهای 
تحت پوشــش طرح آبرسانی  اصفهان 
بزرگ اضافه  می شود  به طوریکه  حدود 
۲ متر مکعب در ثانیه آب از طریق این 
خط به شــیرخانه نجف آباد به منظور 
توزیع به شهرهای تحت پوشش طرح 
آبرســانی اصفهان بــزرگ انتقال می 
یابد.و حدود ۱/۲ متر مکعب برثانیه به 
شهرهای ویلاشهر ،یزدانشهر و گلشهر 

منتقل می شود.  
معاون  بهره بــرداری و توســعه آب 
شرکت آبفا اســتان اصفهان پیرامون 
فاز خط اضطراری سامانه دوم آبرسانی 
اصفهان بــزرگ به مخــزن نجف آباد 
گفت: فــاز اضطــراری ســامانه دوم 
آبرسانی اصفهان بزرگ به مخزن  نجف 
آباد به طول ۳۴ کیلومتر می باشد که 
هم اکنون این پروژه در حال اجرا است 
و پیش بینی می شود تا سال آینده به 

بهره برداری برسد.
اکبری اعلام کــرد: در واقــع با اجرای 
۱۲/۳ کیلومتر خط انتقال به قطر ۱۴۰۰ 
میلیمتر از شیرخانه نجف آباد به مرکز 
کنترل و توزیع آب اصفهــان، درآینده 
پس از راه اندازی سامانه دوم آبرسانی به 
وسیله این خط انتقال، ارتباط میان دو 
سامانه آبرسانی در اصفهان بزرگ ایجاد 
می شــود و به دنبال اجرای این پروژه، 
۲/۵ کیلومتر با قطــر ۵۰۰ میلیمتر با 
هدف تقویت شبکه آبرسانی شهرستان 

خمینی شهر عملیاتی شده است.

محمد شرفا با اشاره به اینکه بودجه سال 
۹۹ منطقه ۱۳ حدود ۱۲۵ میلیارد تومان 
است که نسبت به سال قبل ۳۳ درصد 
و  میلیارد  است، گفت: ۶۵  داشته  رشد 
۸۰۰ میلیون تومان از این بودجه صرف 
پروژه های عمرانی منطقه خواهد شد و 
مابقی بودجه جاری است.  مدیر منطقه 
۱۳ شهرداری اصفهان تصریح کرد: طرح 
احداث کندرو پل زندان مرکزی به بزرگراه 
شهید اقارب پرست امسال در حال نهایی 
شده  انجام  آن  مناقصات  و  است  شدن 
است. وی با اشاره به اینکه تعریض پل زندان 
مرکزی اصفهان با اعتبار هفت میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان نیز امسال اجرایی می 
شود، گفت: اجرای این طرح سبب کاهش 
ترافیک روی پل زندان و ترافیکی که به 
سوی بزرگراه ذوب آهن سرازیر می شود، 
خواهد شد. شرفا از آغاز عملیات اجرایی 
ضلع شرقی کندرو بزرگراه شهید حبیب 
اللهی خبر داد و افزود: برای این طرح نیز 
یک میلیارد تومان در نظر گرفته شده است. 

احداث فاز دوم 
خیابان آزادگان 

وی بیان کرد: فاز دوم خیابان آزادگان در 
سال جاری آزادسازی و احداث می شود. 
به همین منظور هفت میلیارد تومان برای 
اراضی و یک میلیارد و ۶۰۰  آزادسازی 
میلیون تومان هم برای احداث لحاظ شده 

است. مدیر منطقه ۱۳ شهرداری اصفهان با 
بیان اینکه آزادسازی این خیابان به دلیل 
خانه هایی که در مسیر طرح وجود دارد 
زمان بر شده است، افزود: طول فاز دوم 
خیابان آزادگان ۴۵۰ متر است و ترافیک 
محله های قائمیه و دستگرد را کاهش می 
دهد و ارتباط قائمیه و بلوار کشاورز را برقرار 
می کند. همچنین با احداث این خیابان 
میدان ۹ دی خلوت تر خواهد شد. وی از 
اجرای طرح گردشگری پارک کوهستانی 
قائمیه در سال ۹۹ خبر داد و گفت: اعتبار 
لحاظ شده برای این طرح هم دو میلیارد 
و ۲۰۰ میلیون تومان است و هرچند هنوز 
طرح این پروژه از سوی مشاور نهایی نشده 
است اما به احتمال زیاد این پارک به مکانی 
برای فروش محصولات کشاورزی تبدیل 

خواهد شد. 
محله  خانه  تصفیه  احداث  افزود:  شرفا 
قائمیه از دیگر پروژه های سال جاری برای 
اهالی منطقه ۱۳ خواهد بود که آبرسانی 
به فضای سبز را افزایش خواهد داد. این 
لیتر   ۴۰ تصفیه  ظرفیت  خانه  تصفیه 
در ثانیه فاضلاب را دارد. وی به احداث 
مجموعه فرهنگی قائمیه با اعتبار ۸۰۰ 
میلیون تومان اشاره و اظهار کرد: دو میلیارد 
تومان هم برای تملک این پروژه اعتبار 
صرف می شود تا با احداث آن امکاناتی 
مانند کتابخانه، کلاس های آموزشی و ... 

برای اهالی منطقه فراهم شود. 

رفع مشکل پارک خودرو 
مدیر منطقه ۱۳ شهرداری اصفهان تصریح 
کرد: یکی از مشکلات ما در منطقه ۱۳ 
کمبود پارک ها و بوستان های محلی است 
به همین سبب هم امسال یک پارک هفت 
هزار متری در محله قائمیه احداث می شود. 
وی ادامه داد: در همین زمینه یک پارک 
هم در محله دستگرد به نام »پارک بزرگ 
دستگرد«، احداث می شود که اعتبار یک 
میلیارد تومانی برای آزادسازی اراضی مورد 
نیاز در بودجه امسال منطقه لحاظ شده 

است. 
های  درخواست  از  یکی  مورد  در  شرفا 
مردمی در خصوص احداث پارکینگ در 
اطراف بیمارستان میلاد و شهرک ولیعصر 
نیز افزود: در زمان ساخت بیمارستان میلاد 
قرار بود زمینی در اختیار شهرداری قرار 
داده شود تا با احداث پارکینگ، مشکل 
برطرف  هم  مراجعان  خودروی  پارک 
بیمارستان  سوی  از  اقدام  این  اما  شود 
اجرایی نشد. وی  به دلیل طرح توسعه 
افزود: شهرداری تصمیم گرفت برای رفع 
این چالش به صورت مشارکتی احداث 
پارکینگی را در این محدوده اجرایی کند 
مترمربع  هزار  منظور ۲۷  این  برای  که 
زمین در نظر گرفته شده است. توافقات 
اولیه برای احداث این پارکینگ با بخش 
خصوصی شده است تا ساخت آن امسال 

آغاز شود. 

بهره برداری از 
5 طرح عمرانی – خدماتی 

اصفهان  شهرداری   ۱۳ منطقه  مدیر 
با اشاره به اینکه در ادامه اجرای طرح 
»هر یکشنبه یک افتتاح«، این هفته در 
منطقه ۱۳ ورزشگاه شهدای دستگرد با 
اعتبار ۸۶ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال 
مساحت  کرد:  اظهار  شود،  می  افتتاح 
این طرح دو هزار و ۲۴۷ مترمربع است 
که شامل ۹۰۰ مترمربع سالن ورزشی، 
یک  و  اداری  ساختمان  مترمربع   ۳۰۰
هزار و ۴۷ مترمربع شامل فضای سبز و 

پارکینگ است. 
وی ادامه داد: همچنین بوستان آزادی 
در شهرک امیریه به متراژ شش هزار و 
۲۰۰ مترمربع با اعتبار دو میلیارد و ۶۰۰ 
میلیون ریال و بوستان محله کازرونی در 
شهرک ولیعصر با متراژ یک هزار و ۸۰۰ 
و ۲۰۰  میلیارد  یک  اعتبار  با  مترمربع 

اختیار شهروندان  در  نیز  ریال  میلیون 
قرار می گیرد. 

اجرایی  عملیات  کرد:  تصریح  شرفا 
بوستان قائمیه به متراژ هفت هزار مترمربع 
با اعتبار چهار میلیارد ریال و بوستان در 
محله دستگرد به متراژ سه هزار مترمربع 
با اعتبار ۲۰ میلیارد ریال نیز در یکشنبه 
آینده آغاز می شود. وی افزود: در مجموع 
برای بهره برداری و آغاز عملیات عمرانی 
بر ۶۳۷  بالغ  ای  با هزینه  ها  این طرح 

میلیارد ریال اعتبار صرف می شود. 
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رونمایی از مرکز کارآفرینی بانوان اتاق اصفهانآزادسازی 10 هکتار از اراضی بستر زاینده رود
 گزارش

بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی ۵ طرح عمرانی – خدماتی در منطقه 13 کلید خورد؛  گزارش

تقویت  ظرفیت 
آبرسانی اصفهان بزرگ

  نوسان:رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران با تأکید بر حمایت 
جدی دولــت از بخش خصوصی و تولید گفت: صــدور مجوزها در 
بخش تولید نباید مشمول زمان شود. سیدعبدالوهاب سهل آبادی 
در آیین تجلیل از صنعتگران و معدن کاران اســتان سمنان، با بیان 
اینکه صنعتگران همواره در کنار دولت و ملت بوده و خواهند بود و 
ارائه خدمت به کشور و مردم را به عنوان وظیفه ذاتی خود می دانند، 
اظهار کرد: تولیدگران و صنعتگران، رزمندگان، سربازان و فرماندهان 
عالی جنگ اقتصادی امروز کشور با دشمنان هستند که باید به عنوان 
نیروی دفاعی کشــور در حوزه اقتصاد، مورد توجــه قرار گرفته و 

حمایت شوند.

ســهل آبادی با تأکید بر اینکه تولید یکی از چرخ های اصلی اقتصاد کشور 
اســت که باید توجه کنیم تا از حرکــت رو به جلو بازنماند، خاطرنشــان 
کرد: آیین روز ملی صنعت و معدن به این واســطه برگزار می شود تا توان 
صنعتگران و معدن کاران کشور را به رخ جهانیان بکشیم تا بدانند صنعت ما 

امروز در جایگاه برتر و بالای جهان ایستاده است.
ســهل آبادی ادامه داد: خوشبختانه باید با افتخار و ســری بالا اعلام کنیم 
که صنعت و تولید ما امروز به بسیاری از کشــورهای جهان صادر می شود 
و توسط گستره وســیعی از مردم جهان به مصرف می رســد که این مهم 
بســیار ارزنده اســت. رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایــران با بیان 
اینکه از تلاش های شــبانه روزی دولت، مدیریت اســتان ها، استانداری ها 
و معاونینشان، پزشکان، پرســتاران و مجموعه بهداشت و درمان به واسطه 
مدیریت و مقابله با کرونا تقدیر و تشکر می شود، اظهار کرد: امروز در کشور 
با خرد جمعی و هماهنگی کامل در بحث مقابله و مبارزه با این بیماری وارد 
شدیم که تولیدگران و صنعتگران در این بخش تلاش ویژه ای داشتند و نیاز 

است تا مورد توجه و تقدیر قرار گیرند.
او تأکید کرد: تأمین اجتماعی، دســتگاه قضایی، بانک ها و سایر ارگان ها، 
امروز و در ایام ســخت جنگ اقتصادی به همراه شــیوع بیمــاری کرونا و 
تأثیرپذیری تولید، اقتصاد و اشــتغال از این بیماری، نیاز اســت تا بیش از 

پیش پای کار بوده و حامی تولیدگران و صنعتگران باشند.
رئیس خانه صنعت، معــدن و تجارت ایران با بیان اینکــه در دوران کرونا، 
کمترین آســیب به بحث تولیــد و صنایع در کشــور صــورت گرفت و با 
جلوگیری از بیکار شدن کارگران حفظ اشــتغال انجام شد، اظهار کرد: به 
مردم خودمان و تمام جهانیان می گوییم در دوران مقابله و مبارزه با کرونا، 
در زمانی بسیار اندک، یک شــرکت صنعتی و تولیدی توانست تغییر خط 
تولید صورت داده و در جنگ بهداشتی با کرونا به رفع نیاز جامعه بپردازد. 
ســهل آبادی با تأکید بر حمایت جدی دولت از بخش خصوصی و تولید در 
این حوزه و همچنین نوسازی تجهیزات و ماشــین آلات بخش معادن در 
کشور گفت: اجازه تأســیس و صدور مجوز، نباید در ادارات صمت مشمول 
زمان شود؛ چراکه تســهیل گری در تولید، بهبود اقتصاد، افزایش امنیت، 

ارتقای رفاه و معیشت مردم و تقویت صنعت، در گرو این مهم است.

صدور مجوزها 
نباید مشمول زمان شود

طرح گردشگری پارک کوهستانی قائمیه در سال ۹۹ اجرایی می شود

رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران مطرح کرد:

 نوسان: وحید شقاقی شهری با اشاره 
به اینکه بنده نسبت به کاهش قیمت 
مســکن خوشــبین نیســتم، گفت: 
زمانی که شــما از بازار هــای دارایی 
حرف می زنیــد، نمی توانیــد یکی را 
از بقیه جدا کنید، طــلا، ارز، بورس، 
مســکن و خودرو، ۵ بازاری هســتند 

که به مانند زنجیره وصل هستند.
 شما نمی توانید انتظار داشته باشید، 
به طور مثال بازار ارز با افزایش قیمت 

همراه باشــد، اما مسکن تکان نخورد، 
از ســوی دیگر این بازار ها بر روی هم 
اثر متقابــل دارند و از هم نیــز تاثیر 

می گیرند.
ایــن کارشــناس مســائل اقتصادی 
اضافــه کــرد: اینکــه وزیــر راه و 
شهرســازی اعلام کرده، مــردم خانه 
نخرند فعلا تا قیمت هــا پایین بیاید، 
به اعتقاد بنده بازار مســکن با توصیه 

کنترل نمی شود.

 بلکه بایــد در سیاســت گذری های 
خرد و کلان تجدید نظــر کرد، تا در 
آن صورت بتــوان انتظار داشــت که 

قیمت ها متعادل شود.
 ایــن در حالــی اســت کــه دولت 
در ایــن زمینــه بایــد دســت بــه 
سیاست گذاری های اصلاحی بزند، در 
غیر این صورت بازار مســکن سامان 
نخواهــد یافــت و همچنان شــاهد 

افزایش قیمت ها خواهیم بود.

نگاه " وحید شقاقی شهری" به نوسان در بازار مسکن؛

قیمت مسکن کاهش نمی یابد!

شرفا: تمرکز اجرای طرح های عمرانی در منطقه ۱۳ 
برای سالجاری در محله های دستگرد و قائمیه است 
و برای طرح های عمرانی سال ۹۹ این منطقه، ۶5 
میلیارد و 8۰۰ میلیون تومان بودجه لحاظ شده است

مدیـر منطقـه ۱۳ شـهرداری اصفهان گفـت: تمرکز اجـرای طرح هـای عمرانـی در منطقه ۱۳ 
بـرای سـالجاری در محله هـای دسـتگرد و قائمیه اسـت و برای طـرح های عمرانی سـال ۹۹ 
ایـن منطقه، ۶5 میلیارد و 8۰۰ میلیون تومان بودجه لحاظ شـده اسـت. محمد شـرفا با اشـاره 
بـه اینکه امسـال در منطقه ۱۳ تمرکز اجـرای پروژه های عمرانی در دو محله دسـتگرد و قائمیـه خواهد بود، 
اظهـار کـرد: طرح هـای در نظر گرفته شـده برای این دو محله شـامل پـروژه های ترافیکی و توسـعه فضای 

سـبز به منظور بهـره مندی شـهروندان از پارک و بوسـتان های محلی اسـت.  

گزارش

گروه  شهری



اگـر در حال حاضر تبلیغ نویس هسـتی، احتمالاً 
بعضـی از مزایـا و معایـب تبلیـغ نویسـی را بـه 
خوبی مـی شناسـی. اما اگـر قصـد داری تبلیغ 
نویـس شـوی و نسـبت بـه انتخـاب این شـغل 
نگران هسـتی، ایـن مقاله می تواند پاسـخگوی 
برخـی از نگرانی هایت باشـد. ابتدا به بررسـی مزایای تبلیغ نویسـی 

می پـردازم و بعـد معایب را بررسـی مـی کنم.

اینکـه تبلیـغ نویسـی بـه عنـوان یکـی از پردرآمد ترین کسـب و کارهـای دنیا 
شـناخته می شـود، ممکن اسـت هر کسـی را وسوسـه کند تا این کار را تجربه 
کنـد. البتـه درآمد بالا فقط یکی از مهم ترین مزیت های تبلیغ نویسـی اسـت. 
شـغل تبلیغ نویسـی شـگفت انگیـز مزایای دیگـری هـم دارد که مـی تواند در 

مجمـوع ، تبلیـغ نویسـی را به یک کسـب و کار ایـده آل تبدیل کند.
تبلیغ نویسی به شرایط 
اقتصادی وابسته نیست!

شـرایط بـد اقتصـادی تهدیـد بزرگی بـرای اکثر کسـب و کارهاسـت. خیلی از 
شـرکت ها و سـازمان ها، در شـرایط نامسـاعد اقتصادی تعدیل نیرو می کنند 
و افـراد زیـادی بیـکار مـی شـوند. خیلی از کسـب و کارهـای کوچـک و نوپا در 
شـرایط بـد اقتصادی، یک شـبه نابود می شـوند. کارگـران کارخانه هـا بودن یا 
نبودنشـان،به نبض اقتصاد کارخانه گره خورده و اگر کارخانه ورشکسـته شـود، 
انـگار آن ها ورشکسـته شـده اند. کاسـب ها در شـرایطی که تـوان خرید مردم 
پاییـن آمـده، بایـد بـا فروش پایینی کـه دارند کنـار بیایند. اما تبلیـغ نویس ها 

چطور؟
خوشـبختانه وضعیـت تبلیـغ نویس هـا در هر شـرایط اقتصادی، خوب اسـت. 
اگـر شـرایط اقتصـادی خوب باشـد، کسـب و کارها پـول زیادی دارنـد و خیلی 
راحـت بـرای تبلیغـات هزینـه مـی کننـد. هر جایـی هم کـه نیاز بـه تبلیغات 
باشـد، حضـور یـک تبلیـغ نویـس الزامی اسـت. اگـر هم شـرایط اقتصـادی بد 
باشـد، کسـب و کارها برای اینکه بتوانند فروش بیشتری داشته باشند به تبلیغ 
نویـس ها نیاز دارند. طبیعتاً در این شـرایط حاضرنـد پول خوبی پرداخت کنند 
تـا بتواننـد کسـب و کارشـان را از نابـودی نجـات دهند. و هر چقـدر یک تبلیغ 
نویس بتواند پول بیشـتری را به یک کسـب و کار روانه کند، شـانس بیشـتری 
بـرای دریافـت دسـتمزد های بـالا دارد. پول بیشـتری که برای مشـتری هایت 

مـی سـازی، مـی توانـد هزینـه ای را که می گیـری، به راحتـی توجیه کند.
فرصت های کاری زیادی 

برای تبلیغ نویس ها 
کلمات در همه جا هسـتند. از وب سـایت گرفته تا بیلبوردهای بزرگ شهری! از 
ایمیل گرفته تا بروشـور ! و حالا هم در شـبکه های اجتماعی. کلمات هسـتند 
کـه موفقیـت یا شکسـت یـک کسـب و کار را تعیین مـی کنند. به بیان سـاده 
تر، اگر شـرکتی نتواند از طریق کلمات درسـت با مخاطبش ارتباط برقرار کند، 
محکوم به شکسـت اسـت. شـرکت ها، سـازمان ها، کسـب و کارهای کوچک و 
بـزرگ، همـه بـه کلمات احتیـاج دارند. اما بسـیاری از رهبران و مدیران کسـب 
و کارهـا، خیلـی مشـغله کاری دارند و نمی توانند خودشـان بنویسـند. یا اینکه 
نوشـتن را دوسـت ندارند و خیلی ها هم نمی توانند بنویسـند. به همین دلیل 

اسـت که به تبلیـغ نویس ها احتیـاج دارند.
همه می توانند تبلیغ نویس شوند

یـک مزیـت مهـم تبلیغ نویسـی این اسـت کـه هر کسـی که تـلاش کند می 
توانـد ایـن مهـارت را یـاد بگیـرد و تقریبـاً بـرای همه قابل دسـتیابی اسـت. نه 
نیـاز بـه مدرک دانشـگاهی دارد و نه نیاز به داشـتن اسـتعداد یـا توانایی خاص. 
خیلـی راحـت مـی توانی با شـرکت در یـک دوره تبلیغ نویسـی این مهـارت را 

یـاد بگیری.
امـا تبلیغ نویسـی از جمله مشـاغلی اسـت که هم مـی تواند تو را بـه اوج ثروت 
منـدی برسـاند و هـم مـی تواند طوری باشـد که بـرای مخـارج روزانـه ات هم 
کافـی نباشـد. درآمد تبلیغ نویس به کار کردنش وابسـته اسـت. اگر یک تبلیغ 
نویـس مدتـی کار نکنـد درآمـدی هـم نخواهـد داشـت. از طـرف دیگـر میزان 
درآمـدی هـم که کسـب می کنی، بسـتگی به خـودت دارد. اگـر کارت را عالی 
انجـام دهـی و نتایـج عالـی برای مشـتریانت خلق کنـی، می توانی پـول خوبی 
هم از مشـتریانت بگیری. یک تبلیغ نویس هم ممکن اسـت هیچ تلاشـی برای 
بهتـر شـدن کارش انجـام ندهد و هـر روزش بدتر از روز قبل باشـد. پس لطفا با 

رویای میلیاردر شـدن سـمت تبلیغ نویسـی نیا.
همه تبلیغ نویس هستند!

در مـورد رقبایـت صحبت نمی کنم. در مورد مشـتری ها و افـرادی که با آن ها 
کار مـی کنیـد صحبت می کنم.اختلاف نظر با مشـتریان، در همـه ی کارهایی 
کـه ذهنی هسـتند وجـود دارد. گاهی ممکن اسـت این اختـلاف نظرها، جدی 
تـر از آن باشـد کـه بتوانـی بـه راحتی بپذیـری. پس اگـر ظرفیت بالایـی برای 
پذیرش نظرات مخالف نداری، تبلیغ نویسـی نمی تواند شـغل مناسـبی برایت 
باشـد. آمادگـی ایـن را داشـته باش که متنی که بـه نظر ت عالی اسـت، از نظر 
مشـتری یک افتضاح باشـد و مجبور باشـی تمام متـن را از ابتـدا ویرایش کنی. 
البته فراموش نکنی که تعیین کننده ی درسـت و غلط بودن انتقادات مشـتری 
تـو هسـتی. چون تبلیغ نویسـی تخصص توسـت. امـا اگر واقعا حق با مشـتری 
بـود موظفـی که متن را مطابق خواسـته اش ویرایش کنی. اگر هم مشـتری در 

اشـتباه اسـت، حتما با صبر و حوصله او را از اشـتباهش آگاه کن .
آیـا تبلیـغ نویسـی شـغل مناسـبی برای توسـت؟ جـواب ایـن سـوال کاملا به 
خودت بسـتگی دارد. شرایط بالا برایت مناسب اسـت ؟ دوست داری هر روز کار 
جدیـد انجـام دهی؟ از نوشـتن لذت میبری؟ مشـکلی با معایب تبلیغ نویسـی 

نداری؟پـس تبلیغ نویسـی مـی تواند برایت یک شـغل ایده آل باشـد.

در ادامه اشتراک گذاری تجربیاتم از فروشنده بودن، امروز دو 
گروه دیگر از مشتریان را برایتان شرح خواهم داد.

مشتریان بزُخر: این مشــتریان که معمولا به پیامک های 
تخفیف و آف های بــالای ٧٠ درصد حساســیت دارند، با 
سرعتی باورنکردنی و کمتر از پنج دقیقه بعد از هر پیامک در 
فروشگاه حاضر می شوند و معمولا کل خاندان و فامیل شان 

را نیز همراه خود می آورند.
هیچ چیز ازجمله کیفیت و زیبایی برای این افراد مهم  نیست، 
تنها چیزی که اهمیت دارد، تخفیف است. تنها موضوعی که 
در موردش سوال می کنند این اســت که این لباس چقدر 
تخفیف دارد و اگر عددی بیشتر از ٥٠ درصد بشنوند، آن را 
می خرند. آنها به تخفیف اعتیاد دارند و اگر نتوانند از فروشنده 
تخفیف بگیرند، دچار بدن دردهای شدید عصبی می شوند. 
در برخورد با این نوع مشــتری ها، ضمن حفظ خونسردی 
خود سعی کنید تا جای ممکن قیمت ها را بالا ببرید و بعد به 
آنها تخفیف دهید. توجه کنید که بیماری آنها ذهنی بوده و 

همین که حس کنند تو چیزی سود کرده اند، برایشان کافی 
است و لازم نیست در عمل هم واقعا سود کرده باشند.

مشتریان زخم خرید:  
این نوع مشــتریان از جهت کاری که فروشنده ها می کنند، 
زخم خرید نامیده  شده اند. آنها عادت دارند ارواح هفت نسل 
پیش فروشنده را ضمن خرید جلوی چشمش بیاورند. خانم 
پنجاه ســاله ای را تصور کنید که صبح اول وقت روز جمعه 
هنوز فروشگاه باز نشده دارد در مرکز خرید می گردد و مانند 
یک شکارچی درنده، استتار و کمین کرده که تا پرسنل وارد 
فروشگاه شــوند، از جا بجهد و صیدش را شکار کند. وقتی 
وارد فروشگاه می شود، بعد از سه ربع ساعت که گشت و تای 
لباس ها را به هم زد، تازه می گوید که آمده یک پیراهن سفید 

ساده بخرد. 
بعدش هم یک ساعت و ٤٥ دقیقه، چند تا از سایز مورد نظر از 
همان پیراهن سفید ساده را کنار هم گذاشته، از بالا تا پایین 
و چپ تا راســت و داخل تا خارج و قُطرِ این ور تا آن ورِ پشت 
و روی پیراهن را ورانداز کــرده و آخرش هم که دم صندوق 
آمده، موقع حســاب کردن، دســت و دلش لرزیده و کلا از 
خرید منصرف شده و می رود. هفت ساعت بعد، وقتی شیفت 
فروشگاه عوض شده با دوست هم سن و سال خودش می آید 
و می پرســد پیراهن من کو؟ و وقتی می شنود هم شیفت 
عوض شده، هم جنس مورد نظرش به فروش رفته، شاکی 
می شــود و پس از نثارکردن کلی بدوبیراه  و گرفتن شماره 
تلفن شرکت برای شکایت کردن از پرسنل فروشگاه صحنه 

را ترک می کند.

سال ششم
شماره صد و سی و  شش

۳۱ تیر ۱۳۹۹
۲۹ ذوالقعده ۱۴۴۱

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ:  پیام رسانه

 آدرس: اصفهان، خیابان هشت بهشت غربی 
 ساختمان آفتاب ، طبقه اول،  واحد ۶
 صندوق پستی: ۸۱۵۸۹۸۱۸۶۵

 تلفن: ۰۳۱-۳۲۶۱۷۸۵۹
 توزیع:آرمان پخش

ایکوینور، غول انرژي نروژ، در نظر دارد بزرگ ترین مزرعه شناور انرژي بادي را در 
کره جنوبي بسازد. قرار است در این مزرعه تا ۱۰۰ توربین نصب شود.این مزرعه شناور 
عظیم ۸۰۰ مگاواتي انرژي بادي در ۸۰ کیلومتري سواحل اولسان کره جنوبي بنا خواهد 
شد و قرار است الکتریسیته خود را به کره جنوبي منتقل کند. اریک هالند، سخنگوي 
رسانه اي اکوینور، در مصاحبه با خبرگزاري ها گفت: ما در نظر داریم ساخت وساز این 

پروژه را در ۲۰۲۳ آغاز کنیم و احتمالا تولید برق از ۲۰۲۶ آغاز خواهد شد.

رییس اتاق بازرگاني مشترک ایران و عراق مي گوید با توافقات صورت گرفته میان 
دو کشور، اتفاقات مثبتي در بازگشت ارز متعلق به ایران از عراق آغاز شده است. 
یحیي آل اسحاق اظهار کرد: عراق به عنوان یکي از مهم ترین شرکاي تجاري ایران 
و دومین واردکننده کالا از ایران، در سال گذشته حدود ۱۲ میلیارد واردات را از 
صادرکنندگان ایراني به ثبت رساند که بر اساس برآوردهاي صورت گرفته، تا کنون 

حدود ۹ میلیارد دلار آن تسویه شده یا فرآیند پرداخت را پشت سر گذاشته اند.

جزييات تسويه حساب سه ميليارد دلاري با عراق ساخت بزرگ ترين مزرعه انرژي بادي در نروژ

کادر درمان را 
شکست داده ایم؟!

تبلیغ نویس های پول ساز
 

  هفته نامه
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پیامبر اکرم )ص( 

به فرزندان خود احترام بگذارید و آن ها را 
نیکو تربیت کنید تا مورد غفران پروردگار 

قرار گیرید.
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شمــاره 
صد و سی و شش

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

وقتی فروشنده بودم!

نگاره

تلگرامنوشت

بسیاري  روز چهارشنبه هشتگ هاي 
آنچه  شدند.  داغ  فارسي  توییتر  در 
توییت هایي  از  منتخبي  مي خوانید 
است که در هشتگ »کرونا« منتشر 

شده است. 
و  ماسک  خونه،  اومدم  بیرون  »از 
دستکش رو درآوردم دستام رو الکل 
زدم، بیست ثانیه با آب و صابون شستم، 
آب نمک قرقره کردم، ویتامین دي و 
زینک خوردم، یه دفعه کرونا اومد زد 
رو شونم و گفت، حالا این زندگي چي 
هست که اینقدر مواظبي تا نمیري؟ 
هیچي دیگه بغلش کردم، نیم ساعت 
»حداقل  کردیم«،  گریه  هم  بغل  تو 
کرونا  خاطر  به  گلودرد  این  میدونم 
نیست از بغضه«، »نمودار بیماري سر 
به فلک کشیده! کادر درمان به  تنهایي 
نمي تواند در برابر این بیماري بایستد، 
کرونا با کسي شوخي ندارد«، »ماسک 
بشورید،  مرتب  رو  دستاتون  بزنید، 
فاصله گذاري اجتماعي رو رعایت کنید 
تا کرونا نگیرید«، »تصویر ۱۲۰نفر از 
قرباني کرونا  درماني کشور که  کادر 
شدند. جان تعداد بي شماري از آنها نیز 
همچنان در خطر است. سرمایه هایي 
که در هر بحراني از این نوع، حفظ و 
صیانت از تک تک آنها یک ضرورت 
مسوولیت  »حداقلي ترین  است«، 
اجتماعي، اخلاقي، انساني و دیني ما 
ماسک  لااقل  آنها چیست؟  قبال  در 
بزنیم«، »بي فکرترین آدم جهان کسیه 
که نه تنها خودش ماسک نمیزنه، بلکه 
ماسک زدن بقیه رو هم مسخره میکنه 
البته یه سري دیگه هم هستن که میگن 
اصلا کرونا وجود نداره، همه ش حرفه، 
اقوام ما پس چرا نمیگیرن که دیگه اینا رو 
وارد رده انسان ها نمي کنیم«، »همچنان 
فقر مرگبارتر از کرونا است«، »یک ناقل 
بیماري کرونا که نشانه بیماري ندارد 
اگر ماسک نزند در ۱۴ روزي که ناقل 
است ۱۳۰۰ نفر را بیمار مي کند، ۱۲۶۰ 
نفر را گوشه بیمارستان مي فرستد و 
۶۳ نفر را مي کشد،  پس من ماسک 
مي زنم«، »کسي نباید مبتلا شدن به 
ویروس کرونا را ننگ و عار بداند. این 
شرعي  وظیفه  و  است  بیماري  یک 
ماست که به اطرافیان بگوییم که من به 
این بیماري مبتلا هستم«، »کرونا را نه! 
آیا کادر درمان را شکست داده ایم؟«، 
»انواع و اقسام داروهاي گیاهي را مصرف 
مي کنیم تا مبتلا به کرونا نشویم به جاي 
این همه دارو یک ماسک بزنیم«، »به 
عنوان کسي که کرونا را تا حد مرگ 
حتي  مي کنم  توصیه  کرده  تجربه 
تو دماي ۶۰ درجه و شرایط سخت 
ماسک بزنید واقعا کرونا ویروس عجیب 
و بي رحمیه«، »از خوبي هاي ماسک 
براتون بگم که، وقتي برات مسیج میاد 
دیگه  پوزخند![  میخندي]همون  و 
اطرافیانت بهت نمیگن: اگه چیز خنده   
داري هست بگو تا ما هم بخندیم..!« و 
»کرونا شوخي نداره ماسک بزنید، گول 
این حرف رو نخورید که فقط ۲ درصد 
کشته میشن شاید اون دو درصد شما 

باشید«.

از  مهمی  بخش  گذشته  ماه  دو-سه  در 
نوشته هایم در توییتر و کانال را به تبیین مفهوم 
»جمع صفر« )Zero Sum(  در بازارهای 
مالی و مخاطرات توجه نکردن به مفهوم و 
پیامدهای این جمع صفرها اختصاص دادم و از 
این کار راضی هستم. هر چند در ابتدا مقاومت های زیادی - خصوصا از 
سمت کسانی که منتفع این جمع صفرها هستند - صورت می گرفت 
ولی به نظرم فضا در حال تغییر است. در این جا چهار نوع مختلف از جمع 

صفر را خلاصه می کنم تا مفهوم بحث روشن تر شود.
این چهار نوع جمع صفر از بدیهی - ملموس و عینی برای همه - به 
غیربدیهی - نیازمند مدل و تفکر انتزاعی در سطح کلان - مرتب شده اند.  
موضوع هم هر چه پایین تر می رویم بحث برانگیز تر و در عین حال به 

لحاظ اقتصاد کلان و سیاست گذاری مهم تر می شود.

اول: جمع صفر مکانیکی در بازارهایی مثل فارکس یا شرط بندی 
ورزشی: این ها مصداق های مشهور و کلاسیک جمع صفر هستند، 
بازارهایی با بازده کل صفر و صرفا دست به دست شونده. ما خیلی به 
این نوع اشاره نکردیم چون هم ماهیتش بدیهی است و هم قشر بزرگی را 

درگیر نمی کند. اثرات کلان خیلی بزرگی هم ندارد.

دوم: جمع صفر بین بازی گران »فعلی« بازار مالی: بازارهایی با بازده 
کل انتظاری مثبت و جمع بازده اضافه صفر )به عبارت دیگر مجموع 
آلفای ناشی از به اصطلاح نوسان گیری و استراتژی های ترید و امثال 
آن در بازار ثانویه صفر است(. یک سرمایه گذار منفعل می تواند به 
اندازه بازده متوسط بازار سود بگیرد ولی جمع بازده های مازاد بر آن 
روی کل سرمایه گذاران صفر است. این جمع صفر برای اقتصاددان ها 
تقریبا بدیهی است ولی برای برخی فعالان بازار مالی عجیب به نظر 

می رسید)اگر به مفهوم »بازده اضافه« توجه نکنیم(. این جمع صفر هم 
اثرات کلان خیلی مهم ندارد ولی نگرانی اصلی در آن بیش تر از جنس 
 Arm( و رقابت تسلیحاتی )Wasteful Effort( »انرژی تلف شده«
Race( است که باعث می شود منابع انسانی و فیزیکی جامعه صرف 

جلو رفتن در رقابتی شود که نهایتا جمعش صفر است.

سوم: جمع صفر بین بازی گران »فعلی« و »آینده« بازار مالی: سود 
بالای رشد قیمت برای سرمایه گذاران اولیه و انتقال ریسک افت قیمت 

به خریداران درآمده به بازار

چهارم:  جمع صفر بین سرمایه گذاران »داخل« بازار مالی و افراد 
برای همه  اسمی  دیگر »سود جمعی  عبارت  به  آن«.  از  »بیرون 

سرمایه گذاران« به قیمت اخذ »مالیات تورمی از همه جامعه« خصوصا 
با مداخله های نادرست و نابه جای دولت و سعی بر رشد اسمی شاخص 

بازار سهام. 
این زاویه از مساله احتمالا بحث برانگیز ترین نوع جمع صفر - حتی بین 
اقتصاددانان - و بیش ترین موضوع نگرانی است. دغدغه اصلی در این 
محور دو مشکل »بازتوزیع« و »تخریب رشد مولد« است. بازار سهام با 
تولید سودهای خیلی فراتر از  کلیت اقتصاد)به قیمت فقیر کردن یک 
قشر دیگر( نه تنها رفتار بلندمدت جامعه در قبال خلق واقعی ثروت را 
دچار خدشه می کند بل که با تشدید فقر و ایجاد ناپایداری در بازارهای 
دیگر)مثل مسکن( می تواند اثرات اجتماعی بسیار عمیقی داشته باشد. 
به این دلیل برخی حتی معتقدند که باید از عبارت »جمع منفی« برای 

توصیف این وضعیت استفاده کنیم. 

چهار نوع جمع صفر در بازار مالی

info@eghtesadbazar. ir
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بورس کی زمین می خوره؟
اقتصادرفتاری

این سوالِ یکی از دوستان قدیمی بود که دانشجوی سال دهم دکتری 
فلسفه دانشگاه شهید بهشتی است: »بورس کی می پوکه؟« و پاسخ این 

است: »هیچوقت«!!
بازار سهام هم مثل بازار سایر دارائی ها ممکن است دچار نوسان و تلاطم 
بشود. مثلا به یاد دارید که قیمت سکه در سال ۹۷ از حدود سه و نیم 
میلیون به نزدیک دو و نیم میلیون رسید؟ اما الان دوباره چهار برابر شده 
است! همچنین قدیمی ترها ریزش بازار مسکن و ارز را هم به یاد دارند. 

بنابراین تلاطم ذات بازار است و این تلاطم ممکن است کم یا زیاد باشد. 
اما اگر بتوانید هیجاناتتان نسبت به نوسانات کوتاه مدت بازار سهام را مهار 

کنید، هر قدر این نوسان زیاد هم باشد در کل و در سال آینده نسبت به 
کسی که دلار و طلا و مسکن خریده است سود بیشتری خواهید کرد. 
مسلما اگر کسی در نوسان گیری موفق باشد می تواند سود بیشتری بکند. 
مثلا قبل از شروع ریزش بازار سهام وارد طلا شود و قبل از رشد مجدد 
بورس وارد بورس شود. اما مسئله این است که این کار در عین ساده به 
نظر رسیدن، مهارت زیادی می طلبد! بنابراین به نظر می رسد برای مردم 
عادی سهامداری بهترین استراتژی باشد.در بدترین حالت، بازار سهام در 
ادامه سال جاری یک اصلاح بزرگ خواهد داشت؛ ولی در کل، بازار سهام با 

اختلاف عملکرد بهتری از بازارهای موازی رقم خواهد زد. 
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